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Duben
Zdenka Maršálková

Duben, ten měsíc rozverný
nás vlahým jarem obdaří.
Šelmovsky vládne na zemi
aprílem skončí předjaří.

Velikonoce přivítá
s ošatkou pestrých vajíček
a v mladém osení skáče
malý březňáček zajíček.

Teplým slunečním paprskem
přírodu zkřehlou zahřeje
a pak vzbuzená poupata
chladným deštíkem zaleje.

Na mezi vzkvete fialka,
sedmikráska i petrklíč,
v zahrádce krokus i narciska
a sněhy už jsou dávno pryč.

Vlaštovky z jihu vrátí se
do země svého zrození
a Kristus, náš pán, oslaví
své slavné, slavné vzkříšení.

Skřivánek, malý zpěváček
na vysokém jarním nebi
svým zpěvem, svými trylkami
toto vzkříšení velebí.
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informace obecního úřadu

Zasedání Rady obce č. 66 dne 6. 2. 2006
2. Připomínky k autobusové dopravě –

a) Renáta Lázničková, Komenského 562, 
687 08, ze dne 24. 1. 2006

b) Helena Staufčíková, Buchlovice 749, ze 
dne 31. 1. 2006

Rada obce Buchlovice byla seznámena s dalšími 
připomínkami k jízdním řádům dopravců, kteří 
realizují dopravu do obce nebo přes obec Buch-
lovice. Rada obce pověřila tajemníka shrnutím 
všech požadavků na úpravy jízdních řádů, vč. 
dalších požadavků. Rada obce dále pověřila sta-
rostu ing. Jiřího Černého jednáním s dopravci 
o možných změnách.
3. a) Žádost o tradiční finanční příspěvek na

činnost spolku v roce 2006 – Folklorní 
studio Buchlovice, Ing. Pavel Dvořan, 
ze dne 25. 1. 2006,

Rada obce doporučila evidovat zájemce o dar 
obce z rozpočtu obce Buchlovice.
Dále rada povolila výjimku z obecně závazné 
vyhlášky o veřejném pořádku na pořádání akce: 
Kosecké písně – 28. 5. 2006 – začátek ve 4.30 
hodin.
Rada obce Buchlovice přislíbila bezplatný proná-
jem veřejných prostor (náměstí Svobody) i pro-
najímaného obecního majetku (sálu Restaurace 
U páva) na dvě akce Folklorního studia Buchlo-
vice – Zpívání 1. 10. 2006 a Mikulášský jarmark 
3. 12. 2006.

b) Žádost o dar obce Buchlovice na akce 
roku 2006 ve Státním zámku Buchlo-
vice, Folklorní agentura Buchlov, pan 
František Hrňa, 7. 2. 2006

Rada obce doporučila evidovat zájemce o dar 
obce z rozpočtu obce Buchlovice, o personál-
ním obsazení reprezentace při přímém přeno-
su v rámci „Festivalu česneku“ bude pojednáno 
později.
4. Žádost o poskytnutí půjčky z Fondu rozvo-

je bydlení

a) manželé Alena a Václav Mikulíkovi, 
Zahrady 780, 687 08 Buchlovice, ze dne 
25. 1. 2006

b) Ing. Zbyněk Fojt, Hradišťská 776, 
687 08 Buchlovice, ze dne 26. 1. 2006,

c) manželé Stanislav a Drahomíra Omel-
kovi, B. Němcové 779, 687 08 Buchlovi-
ce, ze dne 7. 2. 2006

Rada obce Buchlovice doporučila žádosti obča-
nů registrovat a rozhodnout o nich v případě, 
že nebudou dočerpány stávající půjčky z Fondu 
rozvoje bydlení, pravděpodobně v měsíci červnu 
– červenci 2006.
5. Žádost Diakonie Broumov, Bc. Lenka 

Wienerová, oblastní ředitelka, o uspořá-
dání humanitární sbírky v obci Buchlovi-
ce, ze dne 20. 1. 2006

Rada obce Buchlovice rozhodla podpořit sbírku 
Diakonie Broumov za stejných podmínek i stej-
ného průběhu, jako v roce 2005, doporučila, aby 
tuto problematiku sledoval tajemník OÚ Buchlo-
vice (Ing. Miloslav Hrdý) a sociální komise (paní 
Marie Výstupová). O výsledcích je třeba podat 
zprávu Radě obce Buchlovice.
6. BD SENZORS, s.r.o., Hradišťská 817, 

687 08 Buchlovice – oznámení údajů pro 
stanovení poplatků malých zdrojů znečiš-
ťování ovzduší, ze dne 26. 1. 2006

Rada rozhodla evidovat Oznámení údajů pro sta-
novení poplatků malých zdrojů znečištění ovzdu-
ší – BD SENZORS s.r.o., Hradišťská 817, 687 08 
Buchlovice ze dne 26. 1. 2006
7. Žádost SDH Boršice, Jaroslav Čuma, 

o bezplatné využití louky na Smraďavce 
– hasičská soutěž 19. 8. 2006, dopis ze dne 
30. 1. 2006

Rada obce Buchlovice dala k žádosti následující 
vyjádření:
V současné době probíhají a budou dále pro-
bíhat jednání o pronájmu obecních pozemků 
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v centru rekreační oblasti Smraďavky s panem 
Františkem Krystýnkem, majitelem zařízení 
tamtéž. Pokud nedojde k pronájmu, nebudou 
v této oblasti povolovány žádné aktivity, tedy ani 
setkání sborů dobrovolných hasičů zde nebudou 
uskutečněna.
8. Pozemky v průmyslové zóně Buchlovice 

– podnikatelský záměr a návrh na směnu 
pozemků, pan Jaromír Kučík, Buchlovice 
čp. 291, ze dne 31. 1. 2006

Rada obce Buchlovice se zevrubně seznámila 
se záměrem pana Jaromíra Kučíka a rozhodla 
provést následující kroky:

– Obec Buchlovice se pokusí získat poze-
mek p.č. 1804/9, který je v současné době 
ve vlastnictví PF ČR a tento doporučit 
následně Zastupitelstvu obce Buchlovice 
ke schválení směny za část pozemku ve 
vlastnictví pana Jaromíra Kučíka – poze-
mek p.č. 1804/8 v k.ú. Buchlovice,

– prostřednictvím zadavatele uplatnit změnu 
„zelené zóny“ v novém územním plánu 
obce Buchlovice, po schválení Zastupitel-
stvem obce Buchlovice

9. Žádost Sdružení rodičů při ZŠ Buchlovice, 
Jana Štokmanová, předsedkyně, Komenské-
ho 483, 687 08 Buchlovice, ze dne 6. 2. 2006

Rada obce Buchlovice doporučila evidovat 
žádost a zařadit ji do seznamu žadatelů pro rok 
2006 (buď z rozpočtu obce pro rok 2006 nebo 
forma menšího daru z fondu rady obce podle 
možností v průběhu roku 2006).
10. Žádost o poskytnutí dotace z rozpočtu obce 

Buchlovice na rok 2006 – Petanque klub 
Stříbrné kule, Jan Štokman, A. Hrabala 35, 
687 08 Buchlovice, ze dne 6. 2. 2006

Rada obce Buchlovice doporučila evidovat žádost 
a zařadit ji do seznamu žadatelů o dar z rozpočtu 
obce Buchlovice pro rok 2006.
11. Návrh směnné smlouvy Obce Buchlovice 

s firmou OTR, s.r.o., Buchlovice na pozem-
ky v areálu bývalé skládky TKO – Křižné 
cesty

Rada obce Buchlovice projednala návrh směnné 
smlouvy na vypořádání vztahů v oblasti Křižné 
cesty mezi Obcí Buchlovice na OTR, s.r.o. Buch-
lovice, shledala ji správnou a doporučila ji ke 
schválení na nejbližším zasedání Zastupitelstva 
obce Buchlovice. 
Rada obce Buchlovice oznamuje záměr obce 
na směnu obecních pozemků na geometrickém 
plánu označených jako f, h, i a parcely čísel 
1795/77, 1795/78, 1795/63, 1795/64 (nový 
pozemek parc. č. 1795/43) a díly b, d do nového 
parc. č. 1795/42 za stejnou výměru náležející 
firmě OTR s.r.o. Buchlovice – pozemky – díly
označené na geometrickém plánu jako m, k, p 
do nového pozemku parcelního čísla 1795/71 
– geometrický plán přílohou.
12. Příprava 15. zasedání Zastupitelstva obce 

Buchlovice
V rámci diskuze k 15. zasedání Zastupitelstva 
obce Buchlovice dna 23. 2. 2006 byly podrobně 
diskutovány jednotlivé kapitoly rozpočtu obce na 
rok 2006, drobné připomínky byly akceptovány 
a zapracovány do návrhu rozpočtu.

2. Žádost o finanční příspěvek – JUNÁK –
svaz skautů a skautek ČR, středisko Buch-
lovice 722 04, Eva Copláková, Řadová 722, 
687 08 Buchlovice, ze dne 14. 2. 2006

Rada obce Buchlovice doporučila zařadit žádost 
o finanční příspěvek do sumárního přehledu
a řešit při schvalování rozpočtu na rok 2006.
3. Dopis ČLK OSL Uh. Hradiště, připoje-

ná Magdalena Čechmánková, k situaci ve 
zdravotnictví, potažmo k situaci s lékár-
nami v současné době za vedení rezortu 
zdravotnictví panem ministrem zdravot-
nictví Rathem, ze dne 9. 2. 2006

Rada diskutovala situaci v lékárenství, přede-
vším pak vyjádřila podporu malým lékárnám, 
jako je provozována v obci Buchlovice. Rovněž 

Zasedání Rady obce č. 67 dne 21. 2. 2006
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konstatovala, že v současné době by si většina 
obyvatel pravděpodobně nedovedla představit 
život v obci bez lékárny. Z tohoto pohledu se 
Radě obce Buchlovice zdají kroky MZ ČR velmi 
neuvážené a nekoncepční.
4. Žádost o příspěvek na vydání knihy o P. Ar-

noštu Hrabalovi – Mgr. Helena Schwarc-
zová, Hradišťská 754, 687 08 Buchlovice, 
ze dne 20. 2. 2006

Rada obce doporučila evidovat snahy o vydání 
knihy o P. Arnoštu Hrabalovi, rozhodnutí o uděle-
ní finančního příspěvku však odložila do doby, než
budou známy veškeré podklady o připravované 
knize (počet stran, kvalita papíru a tisku, celkový 
náklad, výše nákladů, spolufinancování atp.)
5. Znečišťovatelé ovzduší v obci Buchlovice:

a) Český zahrádkářský svaz, 687 08 Buch-
lovice, pan Václav Rajskup, ze dne 
11. 2. 2006

b) A.S.B.FRUKT, a.s. Buchlovice 458, pan 
Ing. Hynek Kamrla, ze dne 14. 2. 2006

Vzhledem k tomu, že kromě firmy A.S.B.FRUKT,
a.s. Buchlovice 458, pan Ing. Hynek Kamrla, 
jsou všechny ostatní již plně plynofikovány, roz-
hodla Rada obce Buchlovice o udělení pokuty za 
znečišťování ovzduší v obci Buchlovice ve výši 
4 000,– Kč.
6. Dodatek č. 2 ke Zřizovací listině Mateřské 

školy Buchlovice, okres Uherské Hradiště, 
příspěvkové organizaci, Suchý Řádek č.p. 
208, 687 08 Buchlovice

Rada obce Buchlovice (po konzultaci s práv-
níkem) doporučuje změny ve zřizovací listině 
Mateřské školy Buchlovice – viz příloha
8. Žádost Obce Buchlovice o finanční pomoc

k řešení havarijního stavu Základní školy 
Buchlovice, Komenského 483, dopis sta-
rosty na MF ČR

Starosta ing. Jiří Černý informoval členy rady 
o své iniciativě směrem k MF ČR – dopis – 
žádost o přidělení finančních prostředků (jedná
se o částky ve výši cca 8 mil. Kč) ze státního 
rozpočtu na akci Rekonstrukce Základní školy 
Buchlovice pro rok 2006 je přiložen.
9. Projednání Zprávy o přezkoumání hospo-

daření obce Buchlovice za rok 2005, audi-
tora Ing. Ivana Kučery, jmenovací dekret 
ev. č. 353, 686 05 Uh. Hradiště, Na Zápo-
vědi 428, ze dne 21. 2. 2006

Byla projednána Zpráva o přezkoumání hospo-
daření obce Buchlovice za rok 2005, auditora 
Ing. Ivana Kučery, konstatovány některé nedo-
statky ve způsobu účtování, ale celkové vyznění 
zprávy je – bez výhrad, rada obce doporučila 
zprávu k projednání v Zastupitelstvu obce Buch-
lovice.
10. Žádost TJ Sokol Buchlovice o snížení 

poplatků ze vstupného na akci konanou 
v restauraci U páva dne 18. 3. 2006

Rada obce Buchlovice vyšla vstříc aktivitám TJ 
Sokol Buchlovice a rozhodla akci dne 18.3. 2006 
nezpoplatňovat a umožnit její pořádání i tím, že 
bude zahrnuta mezi akce spolupořádané obcí 
Buchlovice, to znamená, že pronájem v Restau-
raci U Páva bude zdarma.
11. Žádost o zvážení příspěvku obce Buchlovi-

ce na provoz Záchranné stanice pro volně 
žijící živočichy, Karel Tomešek, Kostelní 
403, 687 08 Buchlovice, ze dne 11. 2. 2006

Rada obce Buchlovice doporučila zařadit žádost 
o finanční příspěvek do sumárního přehledu
a řešit při schvalování rozpočtu na rok 2006.
12. Jmenování hodnotící komise pro výběro-

vé řízení – veřejná zakázka – užší řízení 
Rekonstrukce Základní školy Buchlovice

Rada obce Buchlovice jmenovala komisi pro 
otvírání obálek a komisi hodnotící pro akci 
Rekonstrukce Základní školy Buchlovice (oteví-
rání obálek 5. 4. 2006 v 10.00 hodin, hodnocení 
7. 4. 2006 v 10.00 hodin):

Členové komise: 
Ing. Jaroslav Mikulík 
Ing. Oldřich Krystýnek 
Ing. Jiří Černý 
Ing. Zdeněk Zálešák 
Bořek Žižlavský 

Náhradníci: 
Ing. Petr Kročil
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Ing. Jiří Rychlík
Petr Dvořan
Ing. Ladislav Karásek 
MUDr. František Němeček

13. Žádost o spolupořádání benefičního kon-
certu dne 23. 4. 2006 ve prospěch Chari-
ty Uherské Hradiště, senátor Ing. Josef 
Vaculík, Mariánské náměstí 78, 686 01 
Uherské Hradiště

Rada obce Buchlovice schválila spolupořádání 
benefičního koncertu na Státním zámku Buchlo-
vice spolu s hlavním organizátorem panem sená-
torem Ing. Josefem Vaculíkem dne 23. 4. 2006, 
kromě manipulačních převozů budou náklady 
spojené s koncertem plně hrazeny hlavním pořa-
datelem.

14. Žádost o dar obce Buchlovice – Spolek 
podporovatelů historie Buchlovic, Josef 
Gerža, K Buchlovu 781, 687 08 Buchlovi-
ce, ze dne 21. 2. 2006

Rada obce Buchlovice doporučila zařadit 
žádost o finanční příspěvek do sumárního pře-
hledu a řešit při schvalování rozpočtu na rok 
2006.
17. Aktuální pomoc občanovi panu Antonínu 

Ingrovi, Suchý Řádek čp. 254 , po požáru 
rodinného domu

Rada obce schválila aktuální pomoc obce Buch-
lovice po požáru rodinného domu občanovi panu 
Antonínu Ingrovi, Suchý řádek čp. 254 a to při-
stavením 4 ks obecních kontejnerů o obsahu 
4 m³ na odpad a jejich bezplatným vyvezením 
a uložením na skládku do Těmic.

2. Připomínka Radě obce Buchlovice – 
nefungující veřejné osvětlení v části obce 
Buchlovice-Trnávky, dopis 5 rodin zde 
žijících, Marie Lukeštíková, Řadová 567, 
687 08 Buchlovice, ze dne 21. 2. 2006

Rada obce projednala připomínku 5 rodin žijících 
v části obce Trnávky a zadala úkol panu Petru 
Dvořanovi – prověřit možnost zapojení jednotli-
vých světelných bodů od elektrické instalace jed-
notlivých rodinných domů. Vybudování nového 
veřejného osvětlení v této části v rozsahu cca 600 
metrů je ekonomicky velmi náročné a v současné 
době to není v možnostech rozpočtu obce.
3. Žádost o začlenění pozemků p.č. 1891/4, 

1891/6 a 1891/7 (pozemky před digitali-
zací) v k.ú. Buchlovice do nového ÚP obce 
Buchlovice pro stavbu rodinných domů, ak. 
soch. Pavel Martinák, Příčná I 1362, 686 05 
Uherské Hradiště, ze dne 25. 2. 2006

Rada obce Buchlovice projednala žádost a předa-
la dopis zadavateli Územního plánu obce Buch-
lovice tj. Městskému úřadu Uherské Hradiště, 
odbor architektury, oddělení územního plánová-
ní – ing. Kateřině Sklenářové.
4. Žádost o zařazení pozemku p.č. 2663/1 

– vybudování rybníku - do nového ÚP obce 
Buchlovice, KOVOKON Popovice, s.r.o., 
687 04 POPOVICE, ze dne20. 2. 2006

Rada obce Buchlovice projednala žádost a předa-
la dopis zadavateli Územního plánu obce Buch-
lovice tj. Městskému úřadu Uherské Hradiště, 
odbor architektury, oddělení územního plánová-
ní – ing. Kateřině Sklenářové.
5. Žádost o začlenění pozemku p.č. 1868/2 

v k.ú. Buchlovice do nového ÚP obce 
Buchlovice jako pozemku určeného pro 
stavbu rekreačního domku, Alena a Alois 
Kaňovští, Dolní Podvinohradí 176, 687 08 
Buchlovice, ze dne 27. 2. 2006

Rada obce Buchlovice projednala žádost a bude 
řešena Zastupitelstvem obce Buchlovice v době 
schvalování návrhu ÚP obce Buchlovice.
6. Žádost o začlenění pozemků p.č. 1778/9 

a 1795/151 (dříve p.č. 547/9) v k.ú. Buch-
lovice do nového ÚP obce Buchlovice jako 
plochy k individuálnímu bydlení, pro stav-
bu rodinného domu, Gabriela Kaňovská, 
Dolní Podvinohradí 176, 687 08 Buchlovi-
ce, ze dne 27. 2. 2006

Rada obce Buchlovice projednala žádost a bude 

Zasedání Rady obce č. 68 dne 14. 3. 2006
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řešena Zastupitelstvem obce Buchlovice v době 
schvalování návrhu ÚP obce Buchlovice.
8. Žádost o pronájem náměstí Svobody a bez-

platný pronájem sálu restaurace „U páva“ 
na den 3. 6. 2006, akce „Malučký sem já 
byl“, Mgr. František Klvaňa, ředitel ZŠ 
Buchlovice, ze dne 1. 3. 2006

Rada obce schválila bezplatný pronájem sálu 
Restaurace „U páva“ v termínu 3. června 2006. 
Bližší podmínky pronájmu je třeba dohodnout 
s nájemcem výše uvedené restaurace panem 
Markem Pientokem.
9. Žádost o finanční příspěvek na vydání

monografie „Středověká vesnice na Mora-
vě“ autora prof. PhDr. Vladimíra Nekudy, 
DrSc., Muzejní a vlastivědná společnost 
v Brně, Solniční 12, 602 00 Brno, ze dne 
16. 2. 2006

Rada obce Buchlovice má rozpočtem schvále-
ný a Zastupitelstvem obce Buchlovice přesně 
stanovený limit finančních prostředků pro dary
a příspěvky organizacím. Provedení rozdělení 
uskuteční Rada obce Buchlovice v měsíci dubnu 
2006. V případě, že žádost o finanční příspěvek
na vydání monografie „Středověká vesnice na
Moravě“ autora prof. PhDr. Vladimíra Nekudy, 
DrSc. bude schválena, bude Muzejní a vlastivěd-
ná společnost v Brně informována.
10. Dopis ředitele Krajského úřadu Zlínské-

ho Kraje Ing. Vladimíra Kutého, KUSP 
10027/2006 KH o zabezpečení integrace 
azylantů v roce 2006, ze dne 15. 2. 2006

Rada obce Buchlovice po projednání konstatovala, 
že v obci nejsou podmínky pro umístění azylantů.
12. Žádost o poskytnutí finančních prostřed-

ků na činnost divadelní společnosti pro 
rok 2006, Jiří Kutálek, Váhovy 625, Buch-
lovice, ze dne 27. 2. 2006

Bylo konstatováno, že divadelní společnosti bylo 
v rámci rozpočtu obce na rok 2006 počítáno 
s částkou 10 000,– Kč
13. Žádost o souhlas se změnou v užívání 

nebytových prostor v budově čp. 6 v Buch-
lovicích dodatkem ke smlouvě č. 4/2005

Rada obce Buchlovice nemá zásadních námitek 
proti změně ve využívání pronajatých nebyto-

vých prostor na Tržnici Buchlovice, kromě násle-
dujících:

– zásadně prodej žádných tabákových výrob-
ků,

– úprava pracovní doby, začátek od 7.00 
hodin, vyjít vstříc dětem před školou m.j., 

– inspirace – sortiment mléčného baru, 
koktejly, kakao, pečivo

14. Připomínky k návrhu územního plánu 
obce Buchlovice – Jiřina Korcinová, 687 08 
Buchlovice 562, Josef Gottwald, Czambe-
lova 3/III, 040 01 Košice 1, SR, Emma 
Maděrová, Boženy Němcové 513, 687 
08 Buchlovice – zařazení parcel č. 484/8 
a 1795/134 do ÚP jako stavebních, ze dne 
5. 3. 2006

Rada obce Buchlovice dala k připomínkám 
následující vyjádření:
P.č. 484/8 v k.ú. Buchlovice je součástí protipo-
vodňového valu a p.č. v k.ú. Buchlovice1795/134 
se nachází v budoucím zátopovém území suché-
ho poderu v trati Nové sady, oba se nacházejí na 
hranici ochranného pásma farmy zemědělské 
výroby, kde není možno stavět rodinné a byto-
vé domy. Z těchto důvodů nelze výše uvedené 
pozemky zařadit v územním plánu jako stavební, 
pro stavbu rodinných domů.
15. Výběrové řízení na pronájem nebytových 

prostor v Tržnici Buchlovice – TIC Buch-
lovice

Vyhodnocení výběrového řízení na pronájem 
nebytových prostor v Tržnici Buchlovice – míst-
nost bývalého TIC Buchlovice
Jako nejlepší byla vybrána nabídka pana Oskara 
Krajíčka, Boskovická 16, 621 00 Brno. Na dru-
hém místě se umístila a nebyla vybrána nabídka 
paní Hany Řihákové, Kostelní 68, 687 08 Buch-
lovice.
Oba žadatelé byli informováni o výsledcích výbě-
rového řízení dopisy dne 16. 3. 2006.
16. Poděkování za sponzorský dar na Spo-

lečenský večírek Mgr. František Klvaňa, 
ředitel ZŠ Buchlovice, ze dne 3. 3. 2006

Rada s potěšením přijala poděkování nového ředi-
tele Základní školy Buchlovice a vyslovila pře-
svědčení o další dobré spolupráci obou institucí.
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Zastupitelstvo obce schvaluje ve smyslu zákona 
číslo 128/2000 Sb., o obcích

dle § 85, písm. a)

· koupi následujících pozemků v k. ú. Buch-
lovice:

p.č. 1503/3 o výměře 134 m² od paní Ivanky 
Veselé, Buchlovice 588,
p.č. 1503/11 o výměře 125 m² od Miloslava 
a Květy Tabarkových, Buchlovice673,
p.č. 1503/2 o výměře 59 m² od Oldřicha a Zity 
Omelkových, Buchlovice 597,
p.č. 1503/6 o výměře 117 m² Jiří Sysel, nám. 
Svobody 13, Buchlovice a Alena Syslová, 
Buchlovice 586, p.č. 1503/4 o výměře 52 m² 
a p.č. 1503/5 o výměře 57 m², Miloš Vávra, 
Buchlovice 747, p.č. 1503/9 o výměře 199 m², 
Boleslav Blahynka, Tupesy 181, p.č. 1555/2, 
o výměře 267 m², Zdenka Kučíková, Buchlo-
vice 209, p.č. 1555/1 o výměře 13 m², Jaro-
slava Valentová, Buchlovice 601, za cenu 
50,– Kč/ m²,

· prodej obecních pozemků parcela 
č. 1624 o výměře 18 m², Ludovítu a Miroslavě 
Martonovým, Břestek 330, p. č. 1626 
o výměře 28 m² manželům Karlu a Marii Mitá-
šovým, Buchlovice 702, p. č. 1628 
o výměře 40 m², manželům Štefanovi a Lud-
mile Venglíkovým, Buchlovice 703, 
p. č. 1630 o výměře 52 m², manželům Luďkovi 
a Janě Kozlíčkovým, Buchlovice 704, 
část p.č. 1632 manželům Františkovi a Jožině 
Koryčánkovým, Buchlovice 705, 
část p.č. 1634 manželům Vladimírovi a Marii 
Ryškovým, Buchlovice 706, p.č. 1636 
o výměře 96 m² paní Miladě Pijáčkové Buch-
lovice 707, Karle Škrabalové, Buchlovice 369 

a Pavlíně Obdržálkové, Buchlovice 541, p.č. 
1638 
o výměře 106 m² Janě Joškové a Michalu Još-
kovi, Buchlovice 708, p. č. 1640 
o výměře 84 m² Kateřině Michálkové, Buchlo-
vice 709, p.č. 1642 
o výměře 161 m² Františku Mikulíkovi, Jaro-
slavě Mikulíkové a Bronislavu Mikulíkovi, 
Buchlovice 710 
a část p. č. 1644 Josefu, Jaroslavě a Markovi 
Ryškovým, Buchlovice 711, p. č. 1685/1 
o výměře 212 m² a p. č. 1685/2 o výměře 
227 m² panu Milanu a Magdaleně Bartoško-
vým, Buchlovice 793, p. č. 1682/1 
o výměře 73 m² a 1682/2 o výměře 385 m² 
Rostislavu a Josefě Rašticovým, Buchlovice 
789, p. č. 1679/1 
o výměře 164 m² panu Františku Kučíkovi, 
Buchlovice 393, p. č. 1674/3 
o výměře 108 m² a p.č. 1674/5 o výměře 
98 m² paní Marcele Simotové, Buchlovice 744 
a p. č. 1671/1 
o výměře 82 m² panu Josefu Markovi, Buchlo-
vice 794, p.č. 241/2 
o výměře 124 m² a p.č. 241/4 o výměře 16 m² 
a p.č. 241/3 o výměře 56 m² panu Josefu Proš-
kovi a Naděždě Dědičové, Buchlovice 196, p.č. 
239/2 
o výměře 48 m² panu Jindřichu a Marcele 
Dostálovým, Na Zápovědi 436, Uherské Hra-
diště, za cenu 70,– Kč/ m²,

· návrh smlouvy o uzavření budou-
cí kupní smlouvy na prodej obecních 
pozemků parcela p.č. 524/1, orná půda 
o výměře 974 m², p. č. 524/2, orná půda 
o výměře 1 235 m², p. č. 524/3, orná 
půda o výměře 1 276 m², p. č. 524/4, 
orná půda o výměře 909 m², p. č. 524/5, 

USNESENÍ 
z 15. zasedání Zastupitelstva obce 
Buchlovice konaného dne 23. 2. 2006



8

orná půda o výměře 944 m²,které jsou 
zapsány v katastru nemovitostí u KÚ 
pro Zlínský kraj – KP Uherské Hradiš-
tě firmě ZORESTA, s.r.o., Mariánské
náměstí 61, 686 01 Uherské Hradiště, 
za účelem výstavby bytových domů,

· směnu pozemků mezi Obcí Buchlovice 
a firmou OTR, s.r.o. Buchlovice – obec-
ních pozemků na geometrickém plánu 
označených jako f, h, i a parcely čísel 
1795/77, 1795/78, 1795/63, 1795/64 
(nový pozemek parc. č. 1795/43) a díly 
b, d do nového parc. č. 1795/42 za stej-
nou výměru náležející firmě OTR s.r.o.
Buchlovice – pozemky – díly označené 
na geometrickém plánu jako m, k, p 
do nového pozemku parcelního čísla 
1795/71 – geometrický plán přílohou,

dle § 84, odst. 2, písm. c)

· hospodaření obce v roce 2005 a závěreč-
ný účet za rok 2005 a vzalo na vědomí 
Zprávu o přezkoumání hospodaření obce 
Buchlovice za rok 2005 auditora Ing. Iva-
na Kučery

· rozpočet obce Buchlovice na rok 2006

Zastupitelstvo obce schvaluje ve smyslu zákona 
číslo 128/2000 Sb., o obcích

dle § 84, odst. 2, písm. e)

I.schvaluje se změna zřizovací listiny příspěvko-
vé organizace obce „Mateřská škola Buchlovice, 
okres Uherské Hradiště,příspěvková organiza-
ce“ formou dodatku č.2 ve znění:

1. čl. II se nahrazuje zněním
Hlavní účel příspěvkové organizace a předmět 
činnosti související s tímto účelem
(1)Hlavní činností školy je poskytování vzdělá-
vání podle vzdělávacích programů a školských 
služeb podle školského zákona. 

(2)Škola vykonává činnost mateřské školy a škol-
ní jídelny:

a) Škola jako mateřská škola poskytuje před-
školní vzdělávání, její činnost se řídí zák.
č.561/2004 Sb. (školský zákon),zejména 
pak ustanovením druhé části, a jeho pro-
váděcími předpisy

b) Škola jako školní jídelna poskytuje školní 
stravování, její činnost se řídí zák.č. 561/
2004 Sb. (školský zákon), zejména pak 
ustanovením § 119, a jeho prováděcími 
předpisy

c) Škola je oprávněna v souladu s ust. § 33 
b zák.č.250/2000 Sb. poskytovat závodní 
stravování

(3) Škola v rámci doplňkové činnosti ve smyslu 
čl.V provozuje na základě živnostenského listu 
tyto živnosti:

– hostinská činnost
–  péče o dítě do tří let věku v denním režimu 
– pořádání dětských rekreačních a rekreač-

ně-vzdělávacích akcí
– pořádání kulturních produkcí, zábav 

a provozování zařízení sloužících k zá-
bavě

– pronájem a půjčování věcí movitých i ne-
movitých

2. čl. III se nahrazuje zněním
Statutární orgán
(1) Statutárním orgánem školy je ředitel, 
kterého v souladu s ust. § 166 odst.2 záko-
na č. 561/2004 Sb. (školský zákon) jmenuje 
zřizovatel na základě výsledků konkursního 
řízení.
(2)Ředitel školy je oprávněn jednat jménem pří-
spěvkové organizace. Jeho základní pravomoci 
jsou vymezeny v § 164 a násl. zákona č. 561/
2004 Sb. (školský zákon). Je-li pro právní úkon 
potřebná písemná forma, ředitel školy jedná za 
školu tak, že k vypsanému nebo vytištěnému 
názvu školy připojí svůj podpis s dodatkem ředi-
tel školy.

3. v čl. IV se výraz „správa“ nahrazuje výra-
zem „výpůjčka“ a výraz „Katastrální úřad 
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v Uherském Hradišti“ se nahrazuje výrazem 
„Katastrální úřad pro Zlínský kraj – Katast-
rální pracoviště Uherské Hradiště“

4. čl. V se nahrazuje zněním: 

Hospodaření
(1)Škola jako příspěvková organizace hospoda-
ří s finančními prostředky v mezích ustanovení
§ 28 a následujících zákona č. 250/2000 Sb. ve 
znění pozdějších předpisů.
(2) Škola může vedle své hlavní činnosti vyko-
návat doplňkovou činnost. V doplňkové čin-
nosti škola vykonává činnosti navazující na její 
hlavní činnost nebo činnosti sloužící k účel-
nějšímu využití odbornosti jejich zaměstnanců 
a majetku. Doplňková činnost nesmí být pro-
vozována způsobem,který by omezoval hlavní 
činnost školy nebo ohrožoval její kvalitu,rozsah 
a dostupnost. 
Doplňková činnost nesmí být financována
z finančních prostředků státního rozpočtu
přidělených podle školského zákona s výjim-
kou prostředků dočasně použitých k úhradě 
výdajů doplňkové činnosti, které nelze předem 
oddělit od výdajů hlavní činnosti a které je 
škola povinna vrátit do svého rozpočtu v pří-
slušném čtvrtletí, nejpozději však do konce 
rozpočtového roku. 
(3) Za hospodaření příspěvkové organizace 
odpovídá ředitel.

5. čl. VI odst. 1 a 2 se nahrazují zněním:

(1)Škola se zřizuje na dobu neurčitou a zaniká 
dnem, který určí zastupitelstvo Obce Buchlovice 
svým rozhodnutím o zrušení v souladu s ust. § 
35 odst.2 a ust. § 84 odst. 2 písm. e) zákona 
č. 128/2000 Sb. ve znění pozdějších předpisů. 
Práva a povinnosti zrušené organizace přejdou 
dnem zrušení na jejího zřizovatele.
(2) Znění zřizovací listiny lze měnit a doplňovat 
formou písemných dodatků, které se stanou 
její nedílnou součástí. Text změn provedených 
dodatkem č.2 je v textu uveden tučným pís-
mem.

Zastupitelstvo obce schvaluje ve smyslu zákona 
číslo 128/2000 Sb., o obcích

dle § 85, písm. j) - půjčky z Fondu rozvoje bydlení 
v Buchlovicích

· prodloužení lhůty čerpání z půjčky 
Státního fondu rozvoje bydlení, smlou-
va č. 19/2004, Pavel a Lenka Kuncovi, 
Hradišťská 518, 687 08 Buchlovice, do 
30. 6. 2006,

· prodloužení lhůty čerpání z půjčky 
Státního fondu rozvoje bydlení, smlou-
va č. 30/2004, Společenství vlastníků 
jednotek v domě čp. 564, ul. Komenské-
ho, 687 08 Buchlovice, do 30. 6. 2006,

· prodloužení lhůty čerpání z půjčky 
Státního fondu rozvoje bydlení, smlou-
va č. 28/2004, Ing. Pavel Dvořan, 687 08 
Buchlovice čp. 607, do 30. 6. 2006,

· prodloužení lhůty čerpání z půjčky 
Státního fondu rozvoje bydlení, smlou-
va č. 32/2004, Bořivoj a Věra Kade-
řábkovi, 687 08 Buchlovice čp. 115, do 
30. 6. 2006,

Zastupitelstvo obce neschvaluje ve smyslu 
zákona číslo 128/2000 Sb., o obcích

dle § 85, písm. a)

· prodej obecního pozemku v k. ú. Buch-
lovice (Újezda) parcela č. 2766/57 panu 
Miroslavu Škubalovi, Horní Podvino-
hradí 369, 687 08 Buchlovice

Zastupitelstvo obce bere na vědomí

· kontrolu úkolů z minulého zasedání 
Zastupitelstva obce Buchlovice č.14/
2005 ze dne 15. 12. 2005,

· výsledek konkurzu na ředitele Základ-
ní školy Buchlovice, Komenského 483, 
687 08 Buchlovice a instalaci nového 
ředitele pana Mgr. Františka Klvaně
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Vůbec nemám pocit, že vím všechno, naopak, 
mám pocit, že vím čím dále méně. Přesto, dovol-
te, alespoň krátkou reakci na článek, který by 
mohl v některých našich spoluobčanech vyvolat 
představu, že na radnici mají málo myslící tvory 
a také by mohl vzbudit falešné naděje, že zbavit 

se části našich domovních odpadů je záležitost 
snadná, jen trochu chtít. V článku je to možná 
uspořádáno jinak, ale všimnu si:

a) představy o množství a možném sběru kar-
tonů (např. od mléka a mléčných výrobků, neboť 
v našem prostoru bych velmi nedoporučoval pít 

Ach, ty odpady
Také se vám hlavou mihla myšlenka – co 

kdyby se stala ta situace, že občané v blízkosti 
centrální skládky komunálního odpadu by si 
nepřáli další navážení odpadu a skládku zablo-
kovali? Třeba na měsíc, na půl roku. Představa 
půlročního hromadění odpadů u bytů a domků 
je málem hrozivá! A jak by vypadaly okraje 
našich luhů a hájů? Raději nemyslet! Zemský 
ráj to na pohled!

Ale odpadky se naštěstí odvážejí a haldy 
odpadu se hromadí jinde. Množství odvážených 
odpadů lze snížit jejich tříděním na využitelné 
druhotné suroviny, tj. plasty, papír a sklo. Není 
to nic nového a v naší obci speciální kontejnery 
na tříděný odpad máme. Ale je tady ještě jeden 
druh odpadu, který jde recyklovat a na který 
v naší obci kontejnery nemáme. Jde o papírové 
nápojové kartony, např. od trvanlivého mléka. 
Dle vyjádření odboru životního prostředí je tento 
odpad 100% recyklovatelný, například na lepen-
ku, proklady na vajíčka atd. Jen tak ze zvěda-
vosti jsem karton od mléka zmáčkl a pak změřil. 
Zajímalo mne, kolik prostoru zmáčknutý karton 
zabere. Vyšlo mně, že zmáčknutý karton má 
prostorový objem cca 0,000945 m³. Vypadá to 
jako prostorová prkotina. Ale jen do doby, než 
začneme uvažovat o průměrném počtu odpadu 
kartonů v Buchlovicích. Máme 2 450 občanů, 
tito spotřebují přibližně 15 kartonů za měsíc 
(půl litru mléka denně, nějaké víno v kartonu 
atd.) Dostaneme se k počtu 36 750 ks kartonů 
za měsíc, násobíme  tento počet 12 měsíci a zjis-
tíme, že do popelnic vyhodíme za rok 441 000 

kusů kartonů. A když to pronásobíme prostoro-
vým objemem jednoho kartonu, máme tady hro-
madu 417 m³. Toto množství kartonů by zakrylo 
plochu našeho náměstí do výšky jednoho metru 
– nevábná představa.

Proto by bylo záslužné, a já se u obecního 
úřadu přimlouvám, pokud to jen trochu půjde, 
aby se kontejnery na nápojové kartony, pořídi-
ly. Sníží se tím množství odpadu na centrální 
skládce. Odbourá se jejich případné spalová-
ní a tak zmenšíme zatížení životního prostředí. 
Bylo by také vhodné se zamyslet, jestli by nešlo 
tyto druhotné suroviny v obci provizorně lisovat 
a tím snížit jejich přepravní objem. Snížil by se 
počet výjezdů na jejich odvoz z obce, zatím to asi 
nikdo nepraktikuje, ale to neznamená, že není 
třeba o těchto věcech uvažovat – jít třeba v tomto 
příkladem.

V nynější době, kdy životní prostředí je neú-
měrně zatěžováno zplodinami kamiónů přepra-
vujících stejný druh zboží z jednoho konce Evro-
py a pak opačně na druhý konec Evropy – a to 
v rámci volného trhu – té posvátné krávy, které 
nikdo nesmí ublížit, je každé snížení zátěže pří-
rody záslužné. Ano, zplodiny při zbytečném pře-
vážení zamořují životní prostředí a toto zamo-
ření ohrožuje nás. Celé toto konání společnosti 
připomíná kuřáka. Ten ví o tom, že kouření ničí 
zdraví a také zabíjí, vždyť je to napsané na každé 
krabičce cigaret a on přesto kouří. Říká si: Ale 
co! Zatím žiju! A tak také kamióny někdy zbyteč-
ně jezdí – a my? Zatím žijeme!

Václav Rajskup

Několik poznámek k článku  
Václava Rajskupa Ach, ty odpady
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dovážená vína z kartonů), jde o generalizaci, 
tedy zevšeobecňování, která se nemusí zakládat 
na pravdě, protože je mnoho rodin, které nevypijí 
ani litr mléka za měsíc a tak všechny ty výpočty 
jsou pak jenom teorií

b) možností recyklace kartonů – viz výše. 
Mnoho let před tím, než jsem přišel na Obecní 
úřad v Buchlovicích, jsem pracoval ve Výzkum-
ném ústavu gumárenské a plastikářské technolo-
gie v Gottwaldově – dnes př. SPUR Zlín a součástí 
každého výzkumného úkolu již tehdy (před rokem 
1992) bylo řešení zpracování odpadů a myslelo se 
i na konec procesu, využití druhotných odpadů. 
Možná to není patrné, ale např. kartón na mléko je 
vícevrstvý laminát, obsahující několik vrstev papí-
ru, hliníku, polyetylénu, vosků, laků, adhezivních 
činidel, kromě barev a tak není vůbec jednoduché 
jeho zpracování recyklací. Tím jsem chtěl jen říci, 
že na tyto otázky si dovedu odpovědět a umím si 
sehnat ty nejnovější informace. Nová informa-

ce je taková: v republice existuje jedna linka na 
zpracování (ale pozor!) technologického odpadu, 
tj. takového, který dosud nebyl znečištěn mlé-
kem, mléčnými výrobky nebo nějakými šťávami. 
Náklady na mytí a sušení znečištěných odpadů 
z domácností by ekonomiku zpracování těchto 
laminátů „zabily“.

A to, že se dosud nelisují tyto odpady přímo 
v místě vzniku, není pro mě signálem, že by se 
tím nikdo zatím ve světě nezajímal, ale že je to 
prostě neekonomické a možná i z dalších důvodů 
výhodné (jde např. o přístup bakterií k materiá-
lům na skládkách při jejich přirozeném rozkladu 
apod.).

Ale jinak, jinak s panem Václavem Rajskupem 
souhlasím a nikdo mně nemůže podezřívat, že 
bych si nepřál v Buchlovicích to nejčistší životní 
prostředí, že bych nechtěl pstruhy v „ganále“ 
nebo květinky pod silnicí E – 50.

Ing. Miloslav Hrdý

řádky základní školy

Lyžařský výcvikový zájezd
Letos 29. ledna  se žáci Základní školy Buchlovice ze 7., 8., a 9. třídy vydali do Kunčic, malebné 

vesničky v Jeseníkách.
Ubytovali jsme se v úžasné chatě Profesor s útulnými pokoji. Celou dobu nám zpříjemňovali naši 

skvělí instruktoři Igor Hrdlík a Míša Botek a samozřejmě naše paní učitelka Štěpánka Taftová. Během 
7 dnů jsme stihli neuvěřitelné věci. Zdokonalili jsme se v lyžování, zažili nezapomenutelné chvíle na 
běžkách  a vyzkoušeli jsme adrenalinovou jízdu na duších, nebo-li snowtubing, o kterém všichni řekli, 
že to bylo nejlepší z lyžáku. Každý večer jsme se společně bavili, hráli jsme velice zábavné hry nebo tan-
čili na diskotékách, ze kterých budeme mít zážitky na celý život. V kuchyni skvěle vařili, někdy i lépe, 
než od maminky, jak prohlásila jedna z účastnic výcviku. Rádi bychom se sem vrátili i příští rok.

A pokusíme se přesvědčit paní učitelku, aby nás sem vzala i na školní výlet, protože tak skvělé zážit-
ky si musíme zopakovat.

Kateřina Kropáčová 7. třída

Návštěva Velké Británie
Dne 27. 2. několik žáků ZŠ Buchlovice s doprovodem paní učitelky Kateřiny Hofmanové odcesto-

valo na poznávací zájezd do Velké Británie pořádaný agenturou STUDENT AGENCY. 
Jeli jsme autobusem, trasa vedla přes Německo, Belgii a Francii, pod kanálem La Manche, tzv. 

Eurotunelem. Navštívili jsme JZ část Velké Británie.
Poznávací zájezd trval šest dnů, byli jsme ubytováni v hostitelských rodinách ve městě Glastonbury. 

V tomto městě jsme si prohlédli kostel Glastonbury Abbey, jedná se o jedno z nejstarších sídel křes-
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ťanství na Britských ostrovech. Monumentální kostel se nachází na rozlehlých pozemcích, které jsou 
protkány historií a legendami, např. o králi Artušovi.

Dalším cílem našeho putování byl královský hrad z 11. stol. Leeds Castle, jedná se o rozsáhlý kom-
plex budov, který je obklopen z větší části jezerem a patří mezi sídla královny Alžběty. 

Při zpáteční cestě jsme navštívili město Londýn. Viděli jsme střídání stráží u Buckinghamského 
paláce a s královskou rodinou jsme se potkali v muzeu voskových figurín Madame Tussauď s. Z Lon-
dýna jsme jeli přes slavný most Tower Bridge. 

Návštěva Velké Británie se mi velmi líbila, škoda, že byla tak krátká.

Zájezd do Anglie
V letošním roce jsem se zúčastnil zájezdu do Anglie, který zorganizovala paní učitelka Hofmanová 

a agentura STUDENT AGENCY.
Navštívili jsme jihozápadní část Anglie a město Londýn.
Po přepravě Eurotunelem na anglické území nás přivítalo jaro, všechno se zde zelenalo a kvetly 

jarní květiny.
První den našeho pobytu v Anglii jsme navštívili hrad Leeds. Je to jeden z nejznámějších a největ-

ších hradů, má krásné zahrady a přírodní bludiště.
Druhého dne jsme si prohlédli lázeňské město Bath a udělali jsme si výlet do Glastonbury Abbey, 

kde je prý hrobka krále Artuše.
Další den nás čekal výlet do přístavu Bristol a projížďka lodí, navštívili jsme muzeum a prohlédli si 

parník Great Britain. Stihli jsme také návštěvu Cheddarských jeskyní.
Poslední den pobytu v Anglii jsme trávili v Londýně, kde jsme navštívili spoustu zajímavých míst 

např. Big Ben, budovu parlamentu, muzeum voskových figurín Madame Tussauď s, viděli jsme také
střídání stráží před Buckinghamským palácem.

Celý týden jsme bydleli v hostitelských rodinách, kde se o nás velmi dobře starali.
Jsem rád, že jsem se mohl zájezdu zúčastnit a poznat tolik nových míst.
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Žijí mezi námi vandalové

K následujícím záběrům není potřeba nic dodávat (foto: O. Stránský)
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V posledních dnech prudce narostl počet 
požárů v přírodním prostředí. Na jejich vzniku 
se značnou měrou podílelo vypalování porostů 
či neopatrnost při spalování odpadů. Celá situ-
ace je navíc komplikována dosavadním suchým 
jarním počasím, které je pro vznik požárů velmi 
příznivé.

V souvislosti se zatím poměrně suchým jarním 
obdobím bude riziko vznícení porostů travin, 
keřů, ale i lesů narůstat. Nynější období úklidu po 
zimě a příprav na rozpuk přírody je bohužel spo-
jeno také s nepříjemnostmi způsobenými neopa-
trností a nedodržováním zákonných povinností 
ze strany občanů a firem.

Díky pálení klestí či odpadu v rámci jarních 
prací nebo plošnému vypalování starých suchých 
porostů dochází každoročně ke vzniku požárů, 
které způsobí četné újmy na zdraví a mnohamili-
onové škody na majetku. Také v letošním roce se 
v celé republice začínají množit případy požárů 
trávy či lesa.

Občané by především neměli zapomínat, že dle 
zákona č. 133/1985 Sb., o požární ochraně, ve 
znění pozdějších předpisů, je vypalování porostů 
striktně zakázáno.

Oheň v otevřeném prostoru se může velice 
snadno vymknout kontrole a způsobit nejenom 
značné škody na zdraví a majetku, ale také závaž-
né ekologické následky - např. v podobě ztráty 
části lesa či úhynu živočichů. Rizikovým fakto-
rem je zde zejména vítr.

V případě porušení tohoto zákazu vypalování 
porostů hrozí dle zákona fyzické osobě pokuta až 
ve výši 25 000 Kč, právnické osobě a podnikající 
fyzické osobě může být udělena sankce až do výše 
500 000 Kč.

A pozor! K oblíbené zábavě neklidné mládeže 
a dětí patří i hra s ohněm či cigaretami. I rodiče 
však mohou být postiženi pokutou v případě, že 
z hlediska požární ochrany zanedbají dohled nad 
svými ratolestmi – tedy dle § 78 zákona o požár-
ní ochraně osobami, které nemohou posoudit 
následky svého jednání.

Omezením však podléhají i další typicky jarní 
aktivity, jako např. pálení listí, klestu či shrabané 
trávy. Zákon tyto činnosti sice výslovně neza-

kazuje, ale pálení většího množství materiálu je 
nutné předem ohlásit příslušnému hasičskému 
záchrannému sboru kraje a dbát přitom jeho 
pokynů. Při ohlášení byste měli uvést místo a čas 
pálení, osobu odpovědnou za pálení včetně kon-
taktu na ní a také přijatá protipožární opatření.

Zákon o požární ochraně hovoří jasně: fyzické 
osoby, ale také právnické či podnikající fyzic-
ké osoby jsou při spalování hořlavých látek na 
volném prostranství povinny učinit odpovídající 
opatření proti vzniku a šíření požáru – jinak 
řečeno, zabezpečit vše tak, aby se spalování nevy-
mklo kontrole a nevznikl z něj požár. Dle zákona 
může HZS kraje nařídit přijetí dalších podmí-
nek pro bezpečnost spalování, či spalování zcela 
zakázat. Občané by se také měli řídit závaznými 
vyhláškami obcí, které mnohdy upravují i způsob 
pálení odpadů na volném prostranství.

Vždy je však třeba dodržovat základní bezpeč-
nostní pravidla a především oheň pozorně hlí-
dat, aby se nevymknul kontrole a nedošlo k jeho 
nekontrolovatelnému šíření a vzniku požáru.

I zdánlivě tak bezpečná činnost jako je spalo-
vání shrabaných porostů mívá mnohdy neblahé 
následky. Při silném větru dochází velice snadno 
k rozšíření ohně mimo ohniště a zejména starší 
lidé, kteří mají často omezené možnosti pohybu, 
mohou v takovýto okamžik podlehnout panice 
nebo ztrátě orientace.

V zájmu bezpečnosti své i druhých proto při pále-
ní biologického odpadu dodržujte tato pravidla:

– důsledně dbejte pokynů příslušného HZS 
kraje

– velikost hromad klestu, případně zbytků po 
těžbě, po úklidu je nutno volit tak, aby shořely 
během pracovní směny nebo v době, kdy je na 
místě přítomen dozor

– při náhlém zhoršení počasí - silném větru 
pálení ihned přerušte a oheň uhaste

– místo pro pálení izolujte pruhem širokým 
nejméně l m, kde budou odstraněny hořlavé 
materiály až na minerální půdu (zeminu)

– místo spalování musíte zabezpečit dosta-
tečným množstvím hasebních látek

– místo pálení můžete opustit až po úplném 
uhašení ohně

Pozor na nebezpečí požárů
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– po dobu 5 dnů nebo do vydatného deště 
místo pálení pravidelně kontrolujte

– příjezdové cesty vedoucí k místům spalování 
nesmí být zataraseny

– spalovat klest či odpad lze pouze v bezpečné 
vzdálenosti od obytných nebo hospodářských 
objektů

– osoba mladší 15 let nemůže odpad spalovat 
bez přítomnosti osoby starší 18 let, která je spa-
lováním pověřena

Mějte na paměti, že povinnosti občanů a fi-

rem v této oblasti stanoví i další zákonné normy, 
např. zákon o ovzduší, zákon o lesích, zákon 
o odpadech nebo vyhlášky jednotlivých obcí.

Nezapomínejte, že oheň je dobrý sluha, ale zlý 
pán – a v přírodním prostředí, kde se „červený 
kohout“ velice špatně ovládá, to platí dvojnásob. 
Sebemenší podcenění situace, např. v podobě 
silného větru či hustého kouře, může způsobit 
četná neštěstí a značné materiální a ekologické 
škody s mnohdy nevratnými následky.

(převzato z Napajedelských novin, duben 2005)

HASIČI VARUJÍ
Nedávný požár rodinného domu na Suchém řádku (viz foto) nám připomněl, že neštěstí nechodí po 

horách ale po lidech, a že k požáru domu, i když si to většina z nás nechce připustit, skutečně může dojít.
   Abychom případným požárům předešli, doporučují hasiči každému majiteli domu zamyslet se nad 

několika otázkami:
1. Topíme správným palivem? Do kotlů, kamen a krbů patří jen určené palivo. Spalováním 

domácího odpadu, plastů a jiných vysoce hořlavých látek se zvyšuje riziko vzniku požáru.
2. Máme čisté komíny? Čisté komíny jsou základem bezpečí. Každý majitel domu si musí pra-

videlně nechat prohlédnout a vyčistit komínové těleso.
3. Uskladňujeme správně topivo? V těsné blízkosti kotlů, kamen a krbů nesmí být uloženy 

žádné hořlavé látky. Odlétnuté žhavé částice při topení mohou zapálit dřevo nebo papír uložený 
v těsné blízkosti spotřebičů.

   Nepodceňujme nebezpečí kolem nás a nebuďme lhostejní ke svému okolí.

Požár domu na Suchém řádku (foto: Oldřich Stránský)
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Poděkování
  Dne 26. 2. 2006 proběhl v sále U páva dětský karneval. V nedělním odpoledni se představilo 73 

soutěžících masek a všechny byly móóóóóc krásné!
   Tímto také chceme poděkovat všem, kteří dětem poskytli odměny: Papírnictví Kutálková,  Večerka 

Omelkovi, Drogerie Jílková, Stolářství Kunc, Hotel Buchlovice, Kavárna Lukeštíkovi, Keramika Orlo-
vi, AGBE s.r.o., p. Miková a p. Stejskalová.

Ještě jednou děkujeme a už se těšíme na příští rok. Buchlovjánek

Informace OS Buchlovjánek

Dětský karneval U páva 26. února 2006 (foto: Oldřich Stránský)
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Jubilejní 50. Moravský ples v Národním domě na Smíchově se letos neobešel bez krásného buchlov-
ského kroje a tancování Folklorního studia Buchlovice výrazně posíleného šesti páry buchlovické chasy.

Cestou do Prahy jsme se všichni připravovali a ladili jak zpěvem, tak vínem, jak se sluší na správnou 
bandu z Moravy. V Praze nám ukázali naši šatnu, kterou jsme měli společnou se strážnickým Danajem. 
Nácviku defilé pozvaných souborů jsme se zhostili takovým způsobem, že se pro velký úspěch akce
musela ještě několikrát opakovat a následnou pauzu mezi generálkou programů jednotlivých souborů 
využil každý po svém. Někteří si dělali generálku soukromou, aby na vystoupení mohli „zaperlit“, jiní si 
byli svým výstupem naprosto jistí a dali přednost poznávání nejbližšího pražského okolí.

Buchlovské kroje nechyběly 
na Moravském plese v Praze

Buchlovice při slavnostním zahájení

A už tu byl slavnostní večer... Po úvodních fanfárách zazněly verše v podání Josefa Somra a Petra Štěpán-
ka, pořadatelé zavzpomínali na to, jak vypadal 1. Moravský ples v Praze a pak se už představily jednotlivé 
skupiny tanečním programem. Náš taneční vstup, připravený Janou Něničkovou, začínal verbuňkem, 
pokračoval dolňáckými tanci v podání starší taneční skupiny Folklorního studia, následovaly Hlucké tance 
předvedené buchlovskou chasou ve svátečních krojích a pásmo s velkým úspěchem zakončil mužský sbor. 
Za nadšeného potlesku jsme vytančili ze sálu s pocitem uspokojení – další vynikající vystoupení. Doprovo-
dila nás temperamentní mladá cimbálová muzika Harafica pod vedením Jakuba Ilíka.

Celý večer byl zorganizovaný tak, aby v sálech stále hrála muzika, na koho se nedostalo, hrál občas 
i na chodbách, protože zájem o muzicírování cimbálových muzik byl veliký. Naše dva vstupy s muzi-
kou do připraveného doprovodného programu slavily též úspěch a po půlnoci už se naši muzikanti 
nenechali vystřídat až do našeho odjezdu.

Přípravy na cestu zpátky byly hektické, někteří se nestihli převléct z kroje, někteří spíše nechtěli 
nebo to nezvládli, takže i kdyby nebylo muziky linoucí se nocí z autobusu, poznali byste, že se vrací 
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Moraváci. Víno teklo proudem i na zpáteční cestě, husle hrály a ti co nespali, zpívali a radovali se z po-
citu, že mohli i za humny ukázat něco krásného, co je v nás. Krásný slovácký folklor můžeme nejen 
obdivovat, ale sami ho pomáhat udržovat a rozvíjet jej pro potěšení naše i druhých lidí.

Dobré ráno, jsme v Buchlovicích, ozvalo se do mikrofonu upozornění pro ty, kteří na chvíli zdřímli... 
Vyložili jsme kroje a nástroje, pro některé přijeli rodiče. Ale i pěší cesta domů mrazivým ránem, kdy už 
někteří před svými chalupami odhrnovali čerstvý sníh, měla svoje kouzlo. Zase bude na co vzpomínat...

Alena Blechová a Veronika Motyčková

Kroje z Podluží

Mánes Prostějov
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Před slavnostním zahájením

Chasa z Velkých Pavlovic
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Řekneme-li noviny, očekáváme od tohoto sdělovacího prostředku věci nové, zajímavé a časově 
aktuální. Tu a tam se však vyskytnou témata takzvaně nadčasová, která svojí aktuálností sloučí 
minulost a přítomnost v jeden kompaktní celek. Letos se na Uherskohradišťsku tímto způsobem 
připomene desetileté výročí trvání jednoho z nejkvalitnějších objektů sociální péče v širokém 
okolí, Domova důchodců v Buchlovicích. Což je nejaktuálnější současnost. Ta se však ve svých 
počátcích – podložena historickou minulostí – vyvíjela už od roku 1910, kdy se na stávajícím 
katastru začala stavět nemocnice.

Toto původní zařízení bylo po dokončení a deseti letech provozu darováno hraběnkou Berchtoldovou 
obci. Budova s dvaceti lůžky pak sloužila jako plicní léčebna, později to byl dle výkladu dějin chudobinec 
a díky přestavbě objektu v poválečných letech se poprvé u tohoto zařízení objevila spojitost s  péčí o pře-
stárlé občany. K dispozici bylo dán na tehdejší poměry úctyhodný počet 176 lůžek, dlužno však říci, že se 

bydlelo až po šesti klientech na jednom pokoji, přičemž hygienické, zdravotnické a pečovatelské podmínky 
jejich pobytu byly nynějším představám hodně vzdáleny. Reálné současnosti se celý objekt přiblížil teprve 
v létech 1993 - 1996, kdy byla souběžně s  rekonstrukcí přistavěna i nová pavilónová část a celé zařízení se 
postupně propracovalo k zaslouženému přívlastku jednoho z  nejmodernějších objektů v České republice, 
účelově sloužících seniorské generaci. Potud historie a závěrem ještě jednou k dnešku. 

 Nynější, neustále modernizovanou verzi buchlovického domova, lze v profesionálních měřít-
cích charakterizovat kvalitativně velmi dobře vybavenými pracovišti obslužného personálu 
a pohodově zařízenými ubytovacími prostorami pro  úhrnnou kapacitu až 220 klientů. K životu 
jim zde slouží špičkovými technologiemi vybavené léčebné a terapeutické trakty, které spolu 
s tělocvičnou, fyzikální rehabilitací, oddělením vodoléčby, lékařskými ordinacemi, kuchyní 
a prádelnou vytváří kompaktní, účelově vysoce specializovaný celek. Společenskou chloubou je 
zde na mimořádně kvalitní umělecké úrovni prezentovaný pěvecký sbor, z využívaných speciali-
zovaných technologií pak lze vyzvednout zejména mobilní zvedací zařízení, plně automatizova-
né polohovací postele a bazén s vířivými koupelemi, k prioritám se pozvolna dere také preventivě 
– zábavná metodika. Ani na této kvalitativně velmi vysoké úrovni však nelze Domov důchodců 
v Buchlovicích považovat za a priory uzavřenou stať, spíše naopak, za výhledově velmi příjemně 
otevřenou otázku pozoruhodných perspektiv. 

za pomoci historických zápisů připravil Miroslav Raška
foto archív: záběr na jeden z četných programů, uváděných ve společenském sále DD

Domov důchodců slaví jubileum
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Letošní Den vína se uskutečnil 11. března. Návštěvníci měli možnost ochutnat vína z nabídky 462 vzorků 
odrůdově zaměřených vín, navštívit vesele i vážně pojatou konferenci na téma „Víno a zrození“, zakoupit 
Rulandu šedou z roku 1967 draženou na aukci vín spolu s dalšími zajímavostmi... Výtěžek letošní aukce 
Folklorní studio Buchlovice věnovalo buchlovským dětem, navštěvujícím kroužky působící při ZŠ Buchlo-
vice. Čistý výtěžek 20 500,– Kč bude dle slov ředitele školy rozdělen mezi kroužek národopisný, výtvarný, 
dětský pěvecký sbor a kroužek florbalu.

Den vína 11. března 2006

Na letošním „Dnu vína“ se mimo jiné setkali zkušení folkloristé se svými nástupci (foto: Oldřich Stránský)
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Den vína obrazem
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Foto: Oldřich Stránský
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Stejně jako v loňském roce pořádá senátor Josef Vaculík v týdnu po Velikonocích sérii benefičních
koncertů s názvem Srdce na dlani. Série čtyř koncertů bude zahájena 18. 4. v Senátu PČR a ukončena 
23. 4. v salla terreně na zámku v Buchlovicích. Dvě představení budou ve Veselí nad Moravou a Uher-
ském Ostrohu. Na koncertech vystoupí mladí interpreti z Moravy, absolventi Letních houslových 
kurzů Václava Hudečka a jejich pedagogové. 

Kristina Fialová, Marek Blaha, Jan Maceček a Marco Čaňo spolu s Libuší a Radimem Pančochový-
mi uvedou v Buchlovicích díla E. Laly, J. Masseneta, N. W. Gade, F. Kreislera, V. Trojana, O. Ševčíka, 
J. S. Bacha,  H. Vieuxtempse, A. Piazzolly a B. Smetany. Výtěžek těchto koncertů bude věnován na 
vybavení mobilní hospicové jednotky pro Oblastní charitu v Uherském Hradišti. Koncert v Buch-
lovicích bude pořádán ve spolupráci se Správou státního zámku Buchlovice a Obecním úřadem 
Buchlovice.  

Vloni se pro charitu vybralo téměř 32 tisíc korun. Koncerty mladé moravské houslistky Ivany Kovalčí-
kové a španělského klavíristy Claudia Carbó Montaner tehdy celkem navštívilo přibližně 500 lidí. 

Text a foto: Jindřiška Váverková

Buchlovice přivítají i letos 
mladé interprety

Fotografie z loňského koncertu v Buchlovicích
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Jednou z našich družebních obcí jsou jihočeské Chotoviny, 
k nimž se váže známá pověst o psu Cerberovi. Ten prý měl 
běhat z Buchlovic až do tamní staré tvrze, kde si od vyzvedali 
milostnou poštu pro Annu Nosticovou, vdovu po hraběti Göt-
zovi, od poměrně čerstvého vdovce Jana Dětřicha z Petřvaldu. 
Na romantické zkazce je fakt, že buchlovský pán Jan si vzal 
skutečně paní Annu za manželku a žil s ní další léta.

V 18. století měnila chotovinská tvrz se statkem několikrát 
majitele. Jan Karel z Burgsdorfu se však zadlužil u jezuitů 
natolik, že musel majetek opustit. Jezuité jej prodali roku 
1768 kardinálu Kašparovi Migazzimu, jenž vybudoval na 
místě tvrze v letech 1770–1780 klasicistní zámek. Koupí 
v roce 1838 získal panství pražský měšťan Jan Nádher-
ný, později povýšený do rytířského stavu a jeho potomci 
do stavu svobodných pánů (1882). Krátce předtím byla 
zámecká budova novorenesančně upravena tak, jak ji známe 
dnes. Nádherní obývali zámek až do roku 1946, kdy se z něj 
postupně stala škola, zatímco další prostory byly místním 
národním výborem využívány coby kanceláře. 

Po roce 1990 se ujal zámku a okolní 22hektarové zahrady Jan Nepomuk Nádherný z Borutína (nar. 
1943), který prožil většinu svého 
života v USA. Z jeho dvou tam-
ních sňatků vzešlo celkem pět dětí. 
U nás se oženil se zubní lékařkou 
Marií Horovou, s níž se kuriózně 
seznámil, když vyhledával pomoc 
při bolesti zubů. 

Po příchodu do Chotovin se Jan 
Nepomuk dal do opravy zámeckého 
areálu, k němuž přibyl v zahradním 
průčelí nový balkon a dále nová 
kašna. Bohužel osud vyměřil Janu 
Nepomukovi nemnoho let života. 
Uprostřed dalších plánů a práce 
zemřel po dlouhé a těžké nemoci 
právě před rokem. Jeho manžel-
ku postihl podobný osud na konci 
téhož roku. Oba se chystali na 
návštěvu do Buchlovic, která se ale 
už neuskutečnila.

Zámek v Chotovinách je domi-
nantou naší družební obce a mys-
lím, že tamní občané jsou na něj 
právem hrdí.

Text: Bořek Žižlavský
Foto: archiv

Na skok v Chotovinách

Jan Nepomuk Nádherný

Zámek v Chotovinách na pohlednici z dvacátých let 20. století
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Maškarní ples TJ Buchlovice
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18. března 2006 Foto: Oldřich Stránský
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V minulém čísle zpravodaje jsme ukončili 
povídání s panem Františkem Ryškou o historii 
buchlovické organizace Junák. Určitě existuje 
moře vzpomínek tehdejších účastníků skaut-
ských výletů a her, kteří si sebou v paměti nesou 
spoustu vzpomínek. Jedním z nich je například 
pan Jaroslav Žižlavský, jenž se nejraději vrací 
k prvnímu skautskému výletu Buchlovjanů, 
uskutečněnému počátkem léta 1945.

– Vyrazili jsme tehdy s vedoucím bratrem 
Ryškou na pěší dvoudenní výšlap do Střílek. 
A protože nynější přímá silnice přes Bumbálku 
ještě neexistovala, pochodovali jsme směrem na 
Koryčany a odtud ke Střílkám. Na silnici nás 
minul traktor, který zastavil a řidič se nás zeptal, 
kde jdeme. Když se dozvěděl, že do Střílek, odpo-
věděl, že je to ještě daleko. Nabídl nám tedy 
odvoz. A tak jsme posedali na korbu, ze které 
jsme seskákali až na začátku vesnice, abychom 
do ní mohli krásně vpochodovat. Celé Střílky 
byly rázem venku, v oknech a dveřích a celou 
atmosféru zdůrazňoval náš trubač Machač. Vět-
šina místních viděla patrně skauty poprvé v ži-
votě a odněkud z domu byl dokonce slyšet nářek 
dítěte a volání: „Maminko, Němci se vracejí!“ 
Šli jsme rovnou za starostou zeptat se ho, kde 

bychom se mohli utábořit. Nabídl nám starý a už 
nefunkční lom hned za obcí. 

Na druhý den si děti přály na oběd třešňové 
knedlíky, do jejichž přípravy se pustil bratr Fran-
tišek Ryška. Nebylo to ale jen tak jednoduché. 
Třešně jsme natrhali při cestě už předešlý den, ale 
měli jsme jenom kotlíky a odněkud jsme si sehnali 
desku, pod kterou si lehl Luďa Krátký. Nadělalo se 
jich pro všechny dostatek a dokonce se našel i tva-
roh. Věnovala nám ho jedna paní, kterou Ryška 
znal. Ostatní jsme měli sebou. Vzpomínám, že 
na poslední knedlík už nezbyla třešeň, a tak do ní 
Franta jednoduše naplivl a dal ji do kotlíku vařit 
s ostatními. Kupodivu to nikomu nevadilo a po 
všech knedlících se doslova zaprášilo. 

Poté následovala zpáteční cesta domů. Šli jsme 
přes Cimburk, kde se k nám přidala další buch-
lovická družina, která tábořila zase na tomto 
hradě. Na cestě jsme složili náš junácký pokřik, 
s nímž jsme šťastně dorazili k večeru do Buchlo-
vic. Ten pokřik zněl:

„My, junáci od hradu
máme dobrou náladu.
Je nás stále víc a víc,
jsme junáci z Buchlovic.“

Připravil - bž -   Foto archiv autora

Malá vzpomínka na jeden junácký výlet

Junáci na jedné z výprav v poválečném období



31

130 let Sboru dobrovolných hasičů v Buchlovicích

Rok 1879 začal řádnou valnou hromadou jed-
noty, která se uskutečnila 23. 1. 1879. Na této 
valné hromadě revizoři zkontrolovali účty za 
předcházející rok a byl také zvolen nový výbor. 
Velitelem byl zvolen Friedrich Böhm, náměstkem 
velitele Josef Staněk, hasmistrem Ludvík Dora-
zil, jednatelem a pokladníkem Rudolf Pollen-
ský, zbrojmistrem Vincenc Petřík a členy výboru 
Cyril Spáčil a Dr. František Dohnal. Zvoleni byli 
také dva revizoři účtů, jejich jména však nejsou 
nikde uvedena. Na valné hromadě byly rozděleny 
hasičské knížky.

Do sboru v tomto roce přistoupil Franz 
Hruschka, který byl výborem přijat 1. 4. Zařa-
zen byl do „oddělení stříkačníků“.

Kolika zásahů se v roce 1879 buchlovičtí hasi-
či zúčastnili přesně nevíme. Písemně je doložen 
pouze jeden. Jednalo se o požár ve Zlechově, 
který dokládá účet předložený hasičskému sboru 
31. 8. 1879 Ludvíkem Dorazilem, který hasič-
skému sboru vyúčtoval 60 kr. „za vyčištění stří-
kače po zlechovským ohni“.

Jediné zaznamenané cvičení s přehlídkou se 
v tomto roce uskutečnilo na návrh velitele Fried-
richa Böhma v neděli 6. 4. 1879 v hostinci pana 
Adolfa Wernera, kam měli členové sboru přijít ve 
stejnokroji a s plnou výzbrojí.

V roce 1879 se také jednalo o členských pří-
spěvcích, které vždy byly důležitým zdrojem 
spolkových financí. Na valné hromadě bylo roz-
hodnuto, že se příspěvky budou vybírat měsíčně 
a že je budou vybírat tři sběratelé.

Členské příspěvky nebyly v tomto roce jediným 
zdrojem příjmu hasičské pokladny. 3. 7. 1879 
převzal Friedrich Böhm 20 zl., které prostřednic-
tvím berchtoldského rentovního úřadu věnova-
la sboru hraběnka Josefina Berchtoldová a které
byly určeny k pokrytí nákladů na hasičské nářa-
dí. 14. 8. 1879 sbor požádal o finanční podporu
nájemce statku na Velehradě „jeho urozenost“ 
Holicita, knížete de Castries. 28. 8. 1879 pak 
sekretář knížete Mandl předal buchlovickým hasi-
čům částku 50 zl., kterou kníže sboru věnoval.

Během roku 1879 buchlovický sbor dále naku-
poval u firmy bratří Smékalů. Z dopisů, které
přicházely od zástupce Smékalových firmy pana
Novotného je zřejmé, že již v lednu byly u firmy
objednány helmy na ukázku. V dopise psaném 
21. 1. 1879 oznamuje zástupce firmy pan Novot-
ný velitelství buchlovického hasičského sboru, že 
na základě jejich dopisu z 15. 1. 1879 zasílá poš-
tou dvě helmy na ukázku a to jednu velitelskou 
s okrasou a jednu pro důstojníky (šarže) s hlad-
kými šupinami. Velitelská helma je za 13 zl., šarž-
ní pak za 6 zl. 50 kr. K dopisu byl samozřejmě při-
ložen ceník dalšího zboží firmy s poznámkou, že
právě Smékalových firma buchlovickému sboru
učiní nejlevnější nabídku a že odvede dokonalou 
a trvanlivou práci. Na výborové schůzi 2. 2. 1879 
pak bylo na základě předložené nabídky rozhod-
nuto, že se objednají 3 helmy pro šarže a 1 helma 
pro velitele. Z další korespondence je zřejmé, že 
objednávka helem byla odeslána následujícího 
dne. Z odpovědi pana Novotného, která nese 
datum 14. 2. 1879, vyplývá, že na objednané 
helmy byla buchlovickým hasičům poskytnuta 
sleva. Nová cena helmy pro velitele byla stanove-
na na 12 zl. 50 kr., cena celého obchodu pak 31 
zl., přičemž, jak píše pan Novotný, více již firma
slevit nemůže a připomíná, že při první zásilce 
nebyla do ceny započítána ani cena bedničky.

Na již jmenované výborové schůzi 2. 2. 1879 
se jednalo také o helmách, které již sbor vlastní. 
Členové výboru rozhodli, aby tyto helmy byly 
předány k předělání panu Dorazilovi a to v ceně 
1 zl. 20 kr. za kus. 

Vedle dalšího blíže neurčeného hasičského 
materiálu, který zahrnoval také 2 kusy později 
vrácených provazů s karabinkami, a za který si 
Smékalových firma účtovala 34 zl. 80 kr., zakou-
pili buchlovičtí hasiči u bratří Smékalů lucernu 
s červeným sklem, která měla být na základě 
rozhodnutí výboru z 2. 2. 1879 určena pro hasiče 
z Břestku. Vlastní koupi opět předcházela pilná 
korespondence  mezi sborem a panem Novot-
ným, v níž byl upřesněn účel a vzhled požadova-

Kronika buchlovického hasičského sboru
Rok 1879
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né lucerny. Zástupce Smékalových firmy zejmé-
na zajímalo, zda má být lucerna k nošení nebo 
k zavěšení nebo k upravení na hůl. Lucerna, 
která musela být speciálně vyrobena a která stála 
4 zl. 50 kr., byla buchlovickým hasičům odeslána 
poštou 18. 4. 1879.

Značnou část energie v roce 1879 věnovali 
buchlovičtí hasiči zdokonalení svého vzhledu. 
O ušití nových obleků (uniforem) se poprvé 
hovořilo na výborové schůzi 2. 2. 1879. Vzhle-
dem k tomu, že hlavním bodem této schůze však  
byly helmy, bylo rozhodnutí ohledně nových 
obleků odloženo na příští schůzi, která se kona-
la 8. 2. 1879. Hlavními body této schůze byly 
zvolení látky a sjednání ceny za ušití a veškerých 
dalších podmínek s krejčími. Ze vzorků brněnské 
firmy Buma byla členy výboru na kalhoty zvo-
lena látka šedá, na blůzy pak látka modrá. Ušití 
obleků zadal výbor společně krejčím panu Aloisi 
Divišovi a Janu Sixovi a to za dojednanou cenu 
2 zl. a 50 kr. za jedny kalhoty a blůzu. S krejčími 
byl dojednán také vzhled obleků. Blůzy měly mít 
stojatý límec s parolami, dvě prsní a dvě slepé 
kapsy a zakryté rohové knoflíky, kalhoty měly
být pantalonové s dvěma kapsami a červený-
mi paspulemi. Krejčí od sboru obdrželi látku 
na blůzy a kalhoty a červené sukno na parole 
a paspule a také se zavázali, že práci provedou 
solidně a řádně. Ušití nových hasičských obleků 
bylo tedy zadáno, kolik obleků však mají krejčí 
ušít nebylo zaznamenáno. Počet šitých obleků je 
poprvé zaznamenán až v zápise z výborové schů-
ze konané 23. 3. 1879. Na této schůzi se výbor 
usnesl, že sbor objedná u firmy Buma v Brně
látku ještě na patery kalkoty a patery blůzy a také 
chybějící látku na kalhoty pro hasiče Marťana. 
Bylo také rozhodnuto, že se, stejně jako před-
cházející i tyto obleky nechají ušít u pánů Diviše 
a Sixe za minule smluvenou cenu 2 z. 50 kr..

Součástí hasičských uniforem byly i další 
doplňky jako např. parolní znaky, různé šňůry, 
píšťalky aj. Na schůzi 23. 3. Výbor rozhodl, že 
tyto doplňky budou objednány u pana Müllera 
ve Vídni. Dále rozhodl, že sbor zakoupí 2 šaržní 
helmy (o těch už bylo pojednáno) a dvě lezecké 
a dvě stříkačnické gurty).

O vzhledu nových uniforem se dále jednalo na 
schůzi 1. 4. 1879. Tehdy výbor určil, jak budou 
označeny hodnosti důstojníků sboru. Bylo roz-

hodnuto, že na levý rukáv blůzy se přišije bílý 
soukenný pásek asi 10 cm široký. Přes něj bude 
mít velitel 3 červené proužky, náměstek velitele 
také 3 červené proužky s tím rozdílem, že bude 
mít kraje červené, dále hasmistr a jednatel 2 čer-
vené proužky a zbrojmistr a četař jeden červený 
proužek.

Zhotovení pararádních šňůr na píšťalky a hor-
ny bylo svěřeno panu Ludvíku Dorazilovi, který 
je v krátké době zhotovil a 21. 4. 1879 také sboru 
vyúčtoval. Jeho účet obsahoval následující polož-
ky: 20 šňůrek na píšťalky po 18 kr. – celkem 3 zl. 
60 kr., 1 šňůrka pro velitele za 40 kr. a 2 hrubé 
šňůrky na horny po 1 zl. 50 kr. – celkem za 3 zl.

Taneční zábavu uspořádala tehdejší Dobrovol-
ná hasičská jednota Buchlovice 2. 6. 1879 v Le-
opoldově (na Smraďavce). Aby se neopakovala 
situace z roku 1878, kdy sbor na zábavě prodělal, 
museli se členové výboru pánové Böhm, Staněk, 
Dorazil, Pollenský a Petřík písemně zavázat, že 
případný deficit uhradí z vlastní kapsy.

Přípravě zábavy věnoval tehdejší výbor 
opravdu velkou pozornost a neopomenul žád-
nou maličkost. V knize zápisů ze schůzí výboru 
můžeme číst: „...zábava má míti ten účel, by 
z možného a očekávaného čistého výtěžku té 
samé peněžitá podpora pro spolkovú pokladnu 
k účelům hasičským se získala a nesmí tedy žád-
ným způsobem v pádu nepodaření a peněžité 
ztrátě při této zábavě spolková pokladna škodu 
utrpěti...“. Příkladná péče byla věnována vlast-
ní organizaci zábavy. Na výborové schůzi 19. 
května 1879 bylo ujednáno: „...že ku dosažení 
výše popsaného účelu veškeří činní údové hasič-
ského sboru povinni jsou dle možností a svých 
schopností této věci přispěti a užitečnými se 
učiniti tak, že veškerou dekoraci sálu, službu při 
kase a garderobě a obsluhu hostů provedou bez-
platně“. Výbor spolku se dále postaral o zabez-
pečení pozvánek, ze spolkové pokladny uhradil 
poloviční výlohy za osvětlení a vyčištění sálu, 
všech místností a schodů a zaplatil také nákla-
dy na výzdobu sálu. Výčep pak výbor předal 
buchlovickému hostinskému panu Adolfu Wer-
nerovi, který se však musel zavázat, že uhradí 
poloviční výlohy za osvětlení a vyčištění sálu, 
všech místností a schodů a že si nálev vína a pi-
va, přípravu pokrmů a dovoz židlí, stolů, lavic, 
sklenic a jídelního nádobí zabezpečí na své vlast-
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ní náklady. Pan Werner musel také podepsat, že 
mu hasičský výbor případnou ztrátu při tomto 
podniku v žádném případě není povinen hradit 
a naopak výbor mu potvrdil, že veškerý zisk 
z prodeje na zábavě bude náležet pouze jemu. 
Hasičský výbor také přislíbil, že pan Werner: „... 
ku obsluze hostů obdrží dle potřeby několik údů 
hasičského sboru, kteřížto sklepnickou práci 
vykonávati budou, začeš se zavazuje jim nějakou 
večeři a něco piva dáti“. Hudbu na této zába-
vě obstaral tehdejší buchlovický hudební sbor 
s kapelníkem Františkem Doležalem, se kterým 
bylo dojednáno, že se dostaví s osmi hudebníky, 
za což obdrží 16 zlatých, čtvrť hektolitru piva 
a večeři pro každého hudebníka. (Porovnáme-li 
sumu zaplacenou kapelníkovi s čistým ziskem 
z takového podniku, který se na přelomu 70. 
a 80. let 19. století pohyboval v rozmezí 12 až 18 
zlatých, zjistíme, že náklady na muziku v té době 
nebyly nijak nízké).

Druhým kulturním podnikem, který buchlo-
vický hasičský sbor v tomto roce pořádal, byla 

oslava stříbrné svatby Jejich Veličenstev císaře 
Františka Josefa I. a císařovny Alžběty Bavor-
ské, která se uskutečnila 23. a 24. 4. 1879. 23. 4. 
večer se hasičský sbor sešel spolu se členy spolku 
vojínů vysloužilých, se kterými hasiči společně 
drželi slavné čepobití, pak následoval průvod 
s lampióny, které stály 1 zl. 82 kr. a které byly 
pro tuto příležitost objednány  8. 4. 1879 u fir-
my Kibast & Petrovský v Praze. Druhého dne 
(24. 4.) ráno se hasiči na daný signál opět sešli 
v obecním domě (v dnešní Masarykově ulici), 
odkud odešli na slavnostní mši svatou do kostela 
sv. Martina. O druhé hodině odpolední se sbor 
znovu svolal k provedení přehlídky. Po přehlídce 
proběhla společná zábava. Na závěr oslav večer 
se opět drželo čepobití.

Součástí běžného života hasičů bývaly také 
různé církevní svátky a slavnost. Na schůzi 
1. 4. 1879 výbor jednal také o tom, jestli mají 
hasiči stát na stráži u Božího hrobu. Čtrnácti 
hlasy proti jednomu bylo rozhodnuto, že se sbor 
této akce nezúčastní. Vlastimil Kořínek

Účet Ludvíka Dorazila z roku 1879
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Velikonoce – ty svátky jara a oslavení vzkříšení 
umučeného Krista. Ze třicátých a čtyřicátých let 
minulého století je mám ještě stále v paměti.

Začínají prvním jarním úplňkem, po němž je 
první neděle nedělí Velikonoční. Čtyřicet dní před 
touto nedělí je Popeleční středa. Tímto výpočtem 
docházíme k tomu, že Velikonoce někdy vyjdou 
na konec března a jindy až na konec dubna. Já 
je ve svých vzpomínkách usadím do poloviny 
dubna, do typického vrcholu krásného jarního 
počasí. 

Předzvěstí Velikonoc jsou „fašanky“, někde se 
říká „ostatky“. Jsou to oslavy konce masopus-
tu, které se slavily v neděli, pondělí a úterý před 
Popeleční středou. Tehdy se smažily koblihy a boží 
milosti, zatímco v hospodě pochovávali basu při-
nesenou na márách, přičemž jeden oslavovatel, 
oblečený za kněze, ji se žertovnými průpovídkami 
pochovával. Po Buchlovicích chodil průvod maš-
kar. Lidé je hostili koblihami, slaninou a slivovicí. 
Malí chlapci – školáci z chudších rodin – chodili 
v tu dobu s vlastnoručně vyrobenými dřevěnými 
šavlemi, dům od domu „pod šable“. 

Koledovali a zpívali:
Pod šable, pod šable, můj milý pane,
zabili komára, slaniny máme.
Skákal pes přes oves, přes zelenú lúku,
povidál, že nežrál enom syrovátku.
Dobré byly, dobré byly nadívané šišky,
snědli jsme jich, snědli jsme jich půl deváté misky.
Tadyk nám nedali, tadyk nám dajú,
zabili komára, slaniny majú.

Nebo se zpívalo:
Pod šable, pod šable, aj pod obušky,
my všecko bereme, aj plané hrušky.
Panimámo, panimámo, pěkný šorec máte,
esli vy nám, asli vy nám kúsek slanin dáte.
Esli nedáte, tož se podíváte,
všechny hrnce vám rozbijem, co v polici máte.
Necháme enom ten, co v něm vaříváte šišky, maso 
křen.

Chlapci dostávali za koledování koblihy a plát-
ky slaniny nebo uzeného podbřušce a napicho-

vali si to na dřevěné šavle. V bohatších domech 
dostávali i peníze. 

Středa, co přišla po těchto dnech, byla Popeleč-
ní středa. Ráno v kostele, na znamení pokání se 
dával popelec – křížek, který kněz dělal z popela 
věřícím na čelo a přitom říkal: „Pomni, že jsi prach 
a v prach se obrátíš.“ Popeleční středa byla začát-
kem velkého půstu. Dříve někteří hospodáři, když 
se vrátili z kostela z Popelce, dali ve světnici fajku 
na stropě za trám a sundali ji až na Bílou sobotu 
po Vzkříšení, kdy půst skončil. O půstu nešli do 
hospody a nedali si ani pohárek slivovice.

Po celý půst, každý večer, se celé rodiny modlí-
valy v kleče bolestný růženec. Druhá neděle před 
nedělí Velikonoční je Smrtná. Slaví se konec zimy 
a příchod jara. Někde hází děvčata do potoků 
slaměnou figuru Zimy – Morany. Pak se zpěvem
přinášely do vesnice léto – nové jaro. Za mě to 
v Buchlovicích nebylo, ani jsem nikdy neslyšela, 
že by se to tu někdy pořádalo. Pamatuji jen chudší 
děvčata, hlavně Opálkovy ze Stříbrňských pasek, 
chodit s „létem“ od domu k domu a koledovat:

Máj, máj ve vsi, nové léto kde jsi?
U studýnky, u rubánky ruce, nohy mylo.
Čím ses utíralo?
Červeným kvítečkem a bílým šátečkem.
Svatý Petr vstává, zem odmykává,
aby tráva růstla, travička zelená,
růžička červená, fiala modrá,
všelijaké kvítí na věnečky víti.
Svatý Petr z Říma dal nám flašu vína,
abychom se napily, Pána Boha chválily.

„Léto“ bylo malý vršek z borovice, ozdobený 
vyfouknutými skořápkami z bílých, nebarvených 
vajíček, řetězy ze slámy a svatými obrázky. Teď už 
se jaro silně hlásilo. Na Holém kopci kvetly sně-
ženky. Kvetly také na zahrádkách společně s ble-
dulemi a sem tam i s krokusy. Sluníčko začalo 
přihřívat a zpíval odněkud skřivánek. Pupeny se 
nalévaly a okolo potoka kvetly na vrbách a olších 
kočičky a jehnědy. Na mezích, mezi suchou loň-
skou trávou vykukovala nová mladá travička. My 
jsme pohledávali kuličky na „šmrncání“, zkouše-
li „hónit vlka“ a chodit bosky.

Velikonoce ve vzpomínkách – I.
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Příští neděle byla už květná, první před Veli-
konoci. V kostele se světily kočičky na památku 
Kristova vjezdu do Jeruzaléma, kde ho lidé vítali 
palmovými ratolestmi. Na kočičky jsme cho-
dili do Smraďavky – Třešňáku, do údolíčka při 
malém potůčku, který se vlévá do Smraďavského 
potoka či Dlouhé řeky. Rostly tam jívy se žlutými 
haluzemi, plnými velkých hedváb-
ných kočiček. Haluze jív byly výborné 
i na píšťalky. Vždy jsme první píšťal-
ky dělali, když jsme šli před Květnou 
nedělí na kočičky. Když jsme se vra-
celi domů, celou cestu jsme na ně pís-
kali. Zároveň jsme nařezali pruty na 
„žily“, které se ještě dávali rozmočit 
do vody.  Teprve pak se z nich pletly 
žily ze čtyř nebo osmi prutů. Žily 
ještě dovedu uplést, ale píšťalku jsem 
zkoušela udělat již poněkolikáté, ale 
nikdy se mi však nepodařila. 

Část posvěcených kočiček se dáva-
la doma na zeď za svatý obrázek nebo 
křížek a část se nosila na pole a za-
pichovala do osení, aby byla dobrá 
úroda obilí. Největší úroda z osení 
prý je, když do něj zapíchne posvě-
cené kočičky dítě. Jasně v paměti mi 
zůstal prožitek, jak jsem chodila na 
Květnou neděli zapichovat kočič-
ky s kmocháčkama Veselýma, kteří 
neměli děti, na jejich pole „Nivu“. 
Bylo to pole u státní silnice na Brno, 
po její levé straně, kde stojí teď nově 
posvěcený kříž. Chodili jsme tam 
chodníčkem Nad zahrádky. Na okol-
ních polích již bývalo zelené osení. 
Na nebi zpívali skřivánci, pod námi 
Buchlovice a o poněkud jiným smě-
rem Buchlov a Barborka. I kostel 
mně připadal jaksi velikonoční a slu-
níčko bylo již hřející.

K dubnovým Velikonocům patři-
la také čerstvě narozená mláďata. Housátka se 
žlutým chmýřím, skákající kozlátka s „cingrlát-
ky“ pod krčkem, v poli malí zajíčci a doma malá 
koťata. Dále vonící fialky, žlutý petrklíč či žlutý
podběl. V zahrádkách petrklíče pestrobarevné 
a žlutobílé narcisky.

Pak přišel Zelený čtvrtek. Ráno byla mše, při 

níž odletěly zvony do Říma. Jejich funkci převzali 
„hrkáči“. Byli to malí školáci, kteří chodili s hr-
kačema a klepačema oznamovat dobu ranního 
zvonění, poledne a klekání. Hrkač bylo zařízení, 
kde tenká destička krouživými pohyby přes dře-
věné ozubené kolečko vydávala řezavé zvuky. 
U klepačů zase pohybem nahoru a dolů klepalo 

dřevěné kladívko do dřevěné destičky a vydávalo 
klepavé zvuky. Někteří větší chlapci měli hrkače 
ve velkém provedení a vozili je na kolečkách jako 
malé tragáčky. Před ranním, poledním a večer-
ním hrkáním se chlapci společně modlili „Anděl 
páně“.  (Dokončení příště)

Zdenka Maršálková

Na šlahačce v Buchlovicích (1941)
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Milan Janovský

Od mládí jsem si lámal hlavu, čím nás to často-
val náš starší kamarád, když jsme se mu znelíbili. 
Věděl jsem pouze, že lankvara je nadávka, ale 
obsah pojmu tohoto slova mi zůstával cizí.

V naší slovní zásobě existuje skupina slov, 
která vyjadřují negativní, odsuzující vztah 
jednoho člověka k druhému. Jsou to nadávky 
– slova potupná, hanlivá, která lidé užívají v ci-
tově vypjatých situacích. Mají urazit, ponížit, 
zesměšnit. Některá méně, některá více. Mnozí 
lidé se nadávkám vyhýbají, zejména těm, která 
jsou považována za slova abnormálně hrubá, 
sprostá a nechutná. Těch méně obhroublých 
někdy používáme nahlas nebo si je jenom myslí-
me, často takto hodnotíme člověka v jeho nepří-
tomnosti.

Co nás přivádí k tomu, že někoho častujeme 
nadávkami? Odsuzujeme jeho neznalost, dušev-
ní stav, tělesnou vadu, charakterové vlastnosti 
(blbec, blázen, ohyzda, práskač apod.). Často do 
nadávek přenášíme záporné (podle mínění lidí) 
vlastnosti zvířat (štěnice, vůl, můra). Nadávky 
někdy přežijí dobu, ve které vznikly (nácek = 
nacista, rédl = zrádce – podle rakouského vele-
zrádce A. Redla). Jiné přežívají dlouhou dobu, by 
někdy ztrácejí svůj původní význam a stávají se 
běžnou součástí naší řeči. Např. oslovení „vole“ 
je dnes považováno za důvěrný výraz, který neu-
ráží a v jedné větě ho můžeme slyšet i několikrát, 
jak v řeči teenegerů, tak i dospěláků, např. funk-
cionářů ČMFS nebo i politiků.

S nadávkami musíme v naší slovní zásobě 
počítat a nevyhýbají se ani občanům naší obce. 
Podívejme se trošku podrobněji nejdříve na obsah 
těch typických buchlovických a pak těch obec-
nějších. V mnohých najdeme různá překvapení, 
která bychom nečekali a vůbec třeba nepředpo-
kládali. Omlouvám se předem za některá slova, 

která se ve „slušné“ společnosti neužívají, ale 
jsou dnes součástí slovní zásoby českého jazyka 
(František Trávníček: Slovník jazyka českého, 
Praha 1952).

Zastavme se tedy u té lankvary v nadpise toho-
to článku. Lankvara (též laňkvara) = v náře-
čí pohrdlivě o něčem řídce kašovitém, co mělo 
zůstat pevné. Šťáva stékající při sušení ovoce. 
Chodsky přeneseno = lenoch, nemotora a u Hra-
nic je to churavý člověk, marod. Vzdáleně souvisí 
se slovy kocanda (= šťáva vytékající při sušení 
švestek) a lektvar = léčivý prášek smíchaný s me-
dem. Z toho druhého je lidový název lankvara. 
Mírně odsuzující nadávka.

Podegra = zřejmě jen obdoba slova podagra = 
nemoc, které se také říká dna nebo pakostnice. 
Je to chronické onemocnění kloubů, v nichž se 
hromadí soli jistých nukleových kyselin. Vzniká 
poruchou metabolizmu – špatnými stravovacími 
návyky. Nemoc se přisuzovala ponejvíc šlechtě, 
neboť nadměrně požívali zvěřinu a ta má být 
jednou z příčin vzniku této nemoci. Zda nadá-
vající měl na mysli opovržlivý postoj k dvornímu 
panstvu nebo vyjadřoval své přání, aby někdo 
onemocněl touto nemocí, nelze dnes již zjistit.

Ty ondatro! Nadávka míří k člověku, kterého 
někdo nemá rád, připomíná mu jednoho hlodav-
ce a ty většinou nemají v oblibě. Buď proto, že jim 
škodí nebo jsou jim svým zjevem nesympatičtí, 
odporní. Mnoho lidí si neuvědomuje, že ondatry 
byly loveny a jejich kožešina (bizam) je vysoce 
ceněna a bizamový kožich byl symbolem přepy-
chu. Že by z této strany vál vítr?

Lamprdón – původní význam tohoto slova je 
treska v láku. Jako nadávka znamená hlupáka, 
blbce, lenocha, slabocha.

Hňup – původní význam – sušená treska a ja-
ko nadávka znamená totéž co lamprdón, ale je 
velmi odsuzující (hlupák, blbec, debil).

 (pokračování příště)

Ty lankvaro!
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Na místě starého Mitášova domu v ohbí ulice K Buchlovu byl později postaven dům nový (staré foto 
z šedesátých let, nové foto Martin Žižlavský)
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O Troskách, vodních mlýnech 
a obrácených zvonech

V samém závěru první části našeho povídání 
jsme vystoupili z vlaku v zastávce Ktová. Samotná 
víska, která je připomínána již v roce 1320, leží 
od železniční trati necelý kilometr. Zelená turis-
tická značka se dotýká okraje Dlouhé Vsi a odtud 
lesem stoupá již po úbočí čedičové vyvřeliny, na 
jejíž vrcholových skaliskách se majestátně tyčí zdi 
hradu Trosky. Pokud budeme mít štěstí, spatříme 
na okolních pastvinách stádo strakatých hnědo-
bílých či černých krav. A najednou se před námi 
objeví hradní brána. Vítá nás zřícenina Trosek, 
postavená z pevného čedičového lomového zdiva. 
Celý kopec je vlastně pozůstatkem třetihorní 
sopky, jejíž sopouchy ční do výše nad stromy lesa, 
na nichž naši předkové vystavili obě hradní věže. 
A těmito jsou právě Trosky jedinečné. 

Předchůdcem Trosek byl hrad Veliš nedaleko 
Jičína, taktéž vystavěný na čedičové skále před 
rokem 1316, od roku 1327 patřící Vartemberkům. 
Čeněk z Vartemberka si staví mezi léty 1370–1390 

hrad nový, posunutý dále do nitra Českého ráje, 
totiž naše Trosky. Stavba Čeňka finančně vyčer-
pala, a byl donucen začít rozprodávat své statky. 
Roku 1393 přichází i o svůj nový hrad Trosky, 
který připadl panovníkovi. Ze stavebního a ar-
chitektonického hlediska byly Trosky ve své době 
stavbou a uspořádáním ve stylu soudobé módy. 
Běžně se za králů Karla a Václava stavěly hrady, 

sestávající ze dvou protilehlých obytných budov, 
spojených hradbami. U Trosek byly oba paláce 
rozloženy jednak na temena skal a jednak k jejich 
úpatí. Hradní jádro bylo na severozápadní straně 
opevněno předhradím a hradbou. 

Roku 1424 se Trosky pokoušel dobýt Jan Žižka, 
ale po čase obléhání odtáhl. Podle pověsti však 
husité hrad obsadili, až na věž Pannu, stojící na 
vyšší z obou skal. V roce 1439 obsadili hrad lap-
kové Kryštof Šouf z Helfemburka a jeho kumpán 
Švejkar, kteří měli údajně k dispozici až 120 mužů. 
Hrad proto oblehlo královské vojsko, ale loupežníci 
se drželi neuvěřitelné tři roky. Roku 1458 odkupuje 
Trosky Jan Zajíc z Házmburka. Dále hrad vlast-
ní Bibrštejnové, Lobkovicové, Smiřičtí a po nich 
Albrecht z Valdštejna. Naposled byl v držení Aehr-
enthalů. Alois Lexa nechal roku 1841 vystavět pod 
věží Pannou točité schodiště, které mělo původně 
zpřístupnit samotnou věž. Plošina nedostavené-
ho schodiště slouží dodnes jako rozhledna, odkud 
je vidět daleké okolí směrem k Ještědu, Krkono-
ším, dále Kokořínsko, České středohoří, Orlické 
a Lužické hory. Před několika lety byla kovovým 
schodištěm zpřístupněna nižší věž Baba, ze které 
se naskýtá nový výhled do kraje. K Troskám patří 
i tajné chodby, připisované skoro každému středo-
věkému hradu, ale málokde se skutečně vyskytu-
jící. Na Troskách, či lépe pod nimi, skutečně jsou. 
Jedná se o spleť jeskyní a chodeb pod čedičovým 
vrchem, vysypanou pískem a veřejnosti nepřístup-
nou. Chodby byly navštěvovány již v 19. století, jak 
svědčí tamní podpisy na stěnách, například obro-
zencem Josefem Jungmannem.

Putování Českým rájem II

Pohled z věže Baby hradu Trosky

Známá zvonice v Rovensku pod Troskami
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Cestou z hradu mineme hospůdku, o kus dále 
parkoviště a pak již máme na vybranou, jest-
li sejdeme skrz ves Tachov do údolí k rybníku 
Vidláku nebo půjdeme stále po zelené značce 
k Troskovicím, přes Slatějov a Křenovy, až prud-
kým svahem sejdeme k rybníku na počátku údolí 
potoka Žehrovky. Do rybníka zasahuje výběžek 
skalnatého kopce, na jehož svahu měl stát hrá-
dek či tvrz Pařízek, vystavěný coby malé sídlo 
pánů z rodu Markvarticů. Potok Žehrovka pra-
mení v západní části Prachovských skal a teče do 
Mladějova. V Mladějově stojí za zmínku záme-
ček, přistavěný ke zdivu starší, částečně dřevěné 
tvrze, v roce 1738. Žehrovka vtéká za Mladějo-
vem do údolí, z obou stran obklopeného skalami. 
Napájí zde několik rybníků a dříve poháněla kola 
osmi mlýnů. Nejhodnotnější je zachovalý mlýn 
Nebákov. Dnešní budova mlýna je barokní, krytá 
mansardovou střechou a boční zdí přiléhá těsně 
ke skalní stěně. Mlýn patřil k malému hrádku, 
stojícímu na skalním ostrohu nad Žehrovkou, 
který vznikl někdy v první polovině 14. století. 

Od Nebákova přijdeme k rybníku Podsemínu 
a pak na rozcestí, odkud se vydáme po žluté znač-
ce proti proudu potoka Želejovky. Než však tak 
učiníme, musím se zmínit ještě o několika dalších 
mlýnech na Žehrovce, kterou právě opouštíme. 
Dále po proudu stojí Podvyskeřský mlýn, pochá-
zející z poloviny 16. století. Již tehdy byl postaven 
jako kamenná budova. Jeho dnešní podoba je 
výsledkem úprav z roku 1886. Dalším mlýnem 

bylo Vysoké kolo. Ten původní byl po třicetileté 
válce obnoven mlynářem Žofkou, jehož rod mlýn 
držel až do roku 1830 a měl vleklé spory s pan-
stvem i se sousedními mlýny. V devatenáctém sto-
letí mlýn vlastnil František Riegr, příbuzný s ve-

doucím strany Staročechů téhož jména. A nyní se 
můžeme vydat proti proudu Želejovského potoka. 
Ve Věžickém údolí mineme rybníky Věžák, Krčák 
a přijdeme k oblíbené turistické restauraci na 
hrázi rybníka Vidláku, odkud se začínají otevírat 
krásné výhledy na Trosky, majestátně se tyčící 
nad korunami stromů. Čekají nás poslední dva 
rybníky – Hrůdka a Rokytnický – a již jsme ve 
vesničce Borek. 

Přejdeme železniční trať a vystoupáme do svahu 
nejmenšího skalního města Českého ráje, které 
tvoří pouze jedna skalní stěna. Vítají nás Borecké 
skály, porostlé borovicemi, starými asi 120 let. 
Z vrcholových vyhlídek spatříme Trosky. Skály 
se s námi loučí velkou kamennou želvou, která 
je částečně dílem lidské ruky, částečně stvořena 
přírodou.  

Zanedlouho jsme v Rovensku pod Troskami. 
První zmínka o městečku pochází z roku 1371. 
Od dob Karla IV. se tu dodnes brousí drahé 
kameny. My se však vydáme na horní konec obce 
ke gotickému kostelu sv. Václava, před nímž 
stojí dřevěná zvonice, postavěná roku 1630. Její 
tři zvony jsou totiž široko daleko raritou. V 18. 
století se pomocí těchto zvonů svolávali občané 
ke vzpourám proti pánům. Ti přikázali, aby se 
na ně nedalo zvonit, a proto je nechali zavěsit 
v trámoví obráceně. Rovenští však tento zákaz 
obešli tím, že dodnes uvádějí zvony do pohybu 
šlapáním. V přízemí zvonice je k vidění takzvaná 
morová rakev, která sloužila k přenášení mrt-
vých, zemřelých morem. Od zvonice se vrátíme 
opět na vlakové nádraží a vlakem odjedeme do 
Libuně, kde přesedneme na vlak, který nás odve-
ze do Libošovic, ale o tom až příště.

Text a foto Martin Žižlavský

Rybník Věžák

Obec Tachov pod Troskami
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den muži dorost žáci
8.4.

sobota
NIVNICE

doma - zač. 16.00
9.4.

neděle
ČASTKOV

venku - zač. 10.15
JALUBÍ

venku - zač. 10.00
15.4.

sobota
MISTŘICE

venku - zač. 16.30
16.4.

neděle
MISTŘICE

doma - zač. 16.30
STŘÍBRNICE

venku - zač. 10.00
22.4.

sobota
HRADČOVICE

doma - zač. 16.30
23.4.

neděle
MAŘATICE

venku - zač. 16.30
POLEŠOVICE

venku - zač. 10.00
29.4.

sobota
BŘEZOVÁ

doma - zač. 17.00
TUPESY

doma -zač. 10.00
1.5.

pondělí
TOPOLNÁ

doma - zač. 16.30
MAŘATICE

venku - zač. 14.00
OŘECHOV

doma - zač. 10.00
6.5.

sobota
KOSTELANY

doma - zač. 17.00
SLAVKOV

hřiště Boršice u Bl. - zač. 14.30
NEDAKONICE

doma - zač. 10.00
8.5.

pondělí
POPOVICE

venku - zač. 16.30
ST. MĚSTO

doma - zač. 14.00
KOSTELANY

venku - zač. 10.00
14.5.

neděle
NIVNICE

doma - zač. 16.30
BÁNOV

venku - zač. 13.30
BORŠICE

doma - zač. 10.00
20.5.

sobota
OSTR. NOVÁ VES

venku - zač. 16.30
21.5.

neděle
OSVĚTIMANY

venku - zač. 10.00
27.5.

sobota
TRAPLICE

venku - zač. 16.30
28.5.

neděle
VÁŽANY

doma - zač. 16.30
MEDLOVICE

doma - zač. 10.00
3.6.

sobota
VLČNOV

doma - 16.30
4.6.

neděle
PITÍN

venku - zač. 16.30
STARÉ MĚSTO
venku - zač. 10.00

9.6.
pátek

POPOVICE
venku - zač. 17.00

10.6.
sobota

KORYTNÁ
venku - zač. 16.30

11.6.
neděle

VLČNOV
doma - zač. 16.30

ZLECHOV
doma - zač. 10.00

17.6.
sobota

KUDLOVICE
doma - zač 16.30

18.6.
neděle

HUŠTĚNOVICE
venku - zač. 16.30

VELEHRAD
venku - zač. 10.00

Rozpis utkání TJ BUCHLOVICE – jaro 2006



Vítání občánků dne 25. března 2006

V sobotu 25. března jsme přivítali nové občánky Kryštofa Kadeřábka, Bereniku Faltovou, Kristýnu 
Hamhalterovou (obrázek nahoře), Adélu Moravčíkovou, Nelu Machulovou, Pavla Tomeška a Jolanu 
Chovancovou (obrázek dole). (foto: Oldřich Stránský)
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